
Ма��ыстау облысы Жеті-
бай кентіндегі ж�мысшылар 
наразылы�ы басылмай т�р. 
11 желто�саннан бастал�ан 
West Oil Software Жауап кер-
шілігі шектеулі серіктестігі 
м�найшыларыны� митингісі 
жал�асып жат�анына он к�н 
болды.

Ереуіл жасап жатқан жұмыс-
шы лардың басшылыққа қоятын 
үш бірдей талабы бар. Олар: 
West Oil Software компаниясын 
«Қаз  МұнайГаз»  ҰК (ҚМГ) 
балансына қосу, еңбекақыға 
бірыңғай т%лем жүйесін енгізу 
және материал дық-техникалық 
базаны жаңарту. 

Жұмысшылардың бірінші 
талабындағы «ҚазМұнайГаздың» 
(ҚМГ) балансы» деп отырғаны 
– Oil Transport corporation ЖШС. 
Бұл компания ҚМГ-нің еншілес 
кәсіпорыны саналады. Яғни, мер-
  дігер компания. Аталған ЖШС 
2002 жылы «Бозащы тех нология-
лық транспорты», «Жеті бай тех-
но логиялық транспорты», «Маң-
ғыс тау технологиялық транс      пор-
ты» кәсіпорындары мен «Арай» 
кәсіпорнын біріктіру арқылы 
құрылған. Ал West Oil Software 
ЖШС болса, осы Oil Tran sport 
corpo ra tion-ға к%лік қыз  метін 
к%р сететін қосалқы мер дігер. 
Демек, ҚМГ-ның бала н сына %ту 
дегеніңіз – еңбекақы ны да ҚМГ-

ның бірыңғай т%лем жүйесінде 
алу деген с%з. Ереуілге шыққан 
500-ге тарта мұнайшы ның сұрап 
отыр ған екі талабы осылайша, 
бір-бірімен тығыз байланысып 
жат қан мәселе. Ал үшінші талап 
– материалдық-тех ни калық ба-
заны жаңғырту. Жұ мыс шылардың 
мініп жүрген к% ліктері мен қолда-
нып жүрген тех   ни каның тозға ны-
на қатысты шағымы к%п. «Жеке-
меншік ком паниялар мұнайды 
тек сорып алуды біледі, жұмысшы-
лар пай даланып жүрген техника 
жаңар майды. Сол үшін талап етіп 
тұр мыз», – дейді ереуілшілер 
желіде тараған видео үндеуінде.

(Жалғасы 4-бетте)

Т�тас бір салада бәсекелестікті� т�ншы�тырылып, монополияны� орна�анына 20 жыл 
толды. #�гіме – т�р�ын �й ��рылыс жина� ж�йесі туралы болып отыр. Дамы�ан елдерде 
б�л салада кез келген �аржылы� институт �ызмет к%рсете алады. Алайда 'аза�станда 
атал�ан ж�йеге %згелерді� кіруіне за�мен тыйым салын�ан. #ділетті 'аза�станда б�л 
әділетсіздік жойылуы м�мкін. Б�гінде бірден екі ведомство – антимонополиялы� орган 
мен �аржылы� реттеуші *кіметке �сыныс енгізді. 

1968 жылы Нью-Йорк 
�аласында баспадан шы��ан 
Stories of Steppes, «Да ла 
ертегілері» атты б�л кітап 
Вашинг   тонда�ы Гельман 
кітапханасында 55 жыл дан 
бері са�талыпты. 

Бірінші бе ті нен соңғы бетіне 
дейін тұтастай қазақ тың ертегі 
кейіп керлерінің сурет   терімен 
безендірілген бұл кітап қазақтың 
дала лық мәдениеті, фольклорын, 
%мірге к%зқарасы, тұрмыс-тір ші-
лі гінен хабар береді. Америкалық 
жазушы, зерттеуші ғалым Мэри 
Лоу Масей кітапқа қазақтың 
«Жалғыз к%зді дәу», «Бота», «Бір 
қалың дыққа үш күйеу», «Салақ-
бай мен түлкі», «Сиқырлы бақ», 
«Алдар к%се мен бай», «Отын-
шының қы зы», «Ақылды ұры» 
«Ер Қосай батыр», «Ақымақ 
қасқыр» сияқты он тоғыз ерте-
гісін енгізген.

ПРЕЗИДЕНТ ОТАНДЫҚ БИЗНЕС 
ӨКІЛДЕРІМЕН КЕЗДЕСТІ

Президент 'асым-Жомарт 
То�аев отанды� бизнес-�о�ам-
дасты� %кілдерімен кездесу 
%ткізді. 

Жиын барысында ұлттық эконо-
миканы сапалы әрі орнықты дамыту-
дың %зекті мәселелері талқыланды. 
Атап айтқанда, кәсіпкерлер макроэ-
ко номикалық саясат, соның ішінде 
жаңа Салық кодексін әзірлеуге және 
эко номиканың нақты секторына 
қол жетімді несие беруге қатысты 
пікір лерін ортаға салды. Экономи-
каның жаңа құрылымын қалыптас-
тыру аясында жүйелі цифрландыру, 
к%лік-логистика саласын белсенді 
түрде дамыту, агро%неркәсіп ке-
шенінің әлеуетін толыққанды пай-
далану, экономиканы индустрия-
ландыру, әсіресе отандық автомобиль 
%нер кә сібін ілгерілету мәселелері 
к%терілді.

Қасым-Жомарт Тоқаев бүгінгі 
айтылған ұсыныстардың барлығы 
жинақталып, нақты шаралар қабыл-
данатынын айтты.
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МҰНАЙШЫЛАР ТАЛАБЫ  
ҚАНШАЛЫҚТЫ ОРЫНДЫ?

«ОТБАСЫ БАНК» 
МОНОПОЛИЯСЫ ЖОЙЫЛА МА?

ҚАЗАҚҚА ҚАТЫСТЫ ЖӘДІГЕРЛЕР
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НЬЮ-ЙОРКТЕ 
ӘУЕЛЕГЕН ӘУЕН

Нью-Йоркте жас таланттар %нер фес-
тивалі %тті. О�ан елімізді� атынан «#л�ис-
са» домбырашылар ансамблі мен жеке 
дом бырашы Н�рлан М�рат�лы �атысып, 
бас ж�л дені �анжы�алады. 

ҚАР ҚҰРСАУЫНДА ҚАЛҒАН 
ҚОРДАЙ

БЕТ
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Жамбыл облысында таби�ат таныт�ан 
тосын мінез талайды әбігерге салды. 'ар 
��рсауында к%ліктер �алып, газ ��бырлары 
істен шы�ып, жергілікті би лік %кілдерінен 
маза �ашты.

e-mail: aikyngazeti@gmail.com

www.facebook.com/aikyn.kz

@aikyngazeti

www.aikyn.kz
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Республикада тұрғын үй құ-
ры лыс жинақтары жүйесінде әлі 
күнге дейін жалғыз қаржы инсти-
туты жұмыс істейді, заңнамада 
солай бекітілген. Бұл – «Отбасы 
банкі». Басқаларының бұл салаға 
«тұмсық сұғуына» қатаң тосқауыл 
қойылған. Антимонопо лиялық 

агенттік бұдан бәсекелестікті 
шектеуді к%ріп отыр.

Саладағы монополизм – 
бұрынғы биліктің сарқыншағы. 
Оның үстемдігі 20 жылдан жал-
ғасып келеді. 2003 жылы Үкімет 
«Қазақстан тұрғын үй құрылыс 
жинақ банкі» АҚ деген ал-

пауытты құрды. Оның атауының 
%зі с%з дердің ұзын тізбегінен 
тұратын кеңестік кәсіпо рын-
дарды елес тететін: «Каз Пром-
Строй Снаб РемМонтаж» деген 
сияқты.

(Жалғасы 4-бетте)
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«ХАС ШЕБЕР»: КІЛ ЖҮЙРІКТЕ КІМ ЖҮЙРІК?«ХАС ШЕБЕР»: КІЛ ЖҮЙРІКТЕ КІМ ЖҮЙРІК?
Елордада�ы «Жастар» сарайында «Хас шеберлер» фестивалі 

�йымдастырылды. Ел тәуелсіздігіні� 32 жылды�ына орай 
�йымдастырыл�ан фестиваль�а елімізді� !здік #ол$нер 
шеберлеріні� туындылары #ойылды. Іс-шараны� ашылуына 
Астана #аласы әкіміні� орынбасары Есет Байкен #атысып, тілегін 
білдірді. Сонымен #атар шарада елімізді� т!кпір-т!кпірінен 
жинал�ан шеберлер бас #осты.

Іс-шараға еліміздің әр �ңірінен келген шеберлер жасаған бұйымдар 
арнайы жәрмеңкеде жұрт назарына ұсынылды. Оның келушілері 
зергерлік бұйымдарды, аксессуарларды, ерекше безендірілген ыдыс-
аяқтарды, декор элементтерін және отандық азық-түлік �німдерін сатып 
ала алады.

– Бұл фестиваль – қол�нер шеберлерінің к�птен күткен еңбегінің 
нәтижесі, күні-түні жасаған жұмысының жемісі. Себебі біраздан бері 
осы іс-шараны �ткізуге мұқият дайындалдық, осы ауқымды фестиваль 
биыл бірінші рет �ткізіліп отыр. Жалпы, бұған дейін 2019 жылы 
Астанадағы Байқоңыр ауданының әкімдігі бастамасымен қол�нершілер 
іс-шарасы алғаш рет ұйымдастырылған. Мақсаты – креативті ин-
дустрияны дамыту, отандық �німді қолдау, болашаққа қол�нер бұйым-
дарын, шеберлік сабақтарын насихаттау. Маңызды іс-шараға еліміздің 
түкпір-түкпірінен 300-ге жуық нағыз �з ісінің шеберлері келді. Фести-
вальға үлкендер жағы ғана емес, қолынан іс келетін жастар, жас�спірімдер 
де қатысуда. Сондай-ақ шеберлердің қолынан шыққан жасыл түсті туды 
Қазақстанның рекордтар кітабы КИнЭС-ке енгізілгелі отыр, – деді 
Қазақстанның «Хас шеберлер» отандық �німдерді дамыту қауым-

дастығының т�рағасы, фестиваль ұйымдастырушылардың бірі Зиуар 
Жұманова.

Еліміздің барлық �ңірінен келген шын шеберлердің Астанада 
�ткен к�рмесі, сән-fashion  стиліндегі ерекше дүниелер к�рген жанды 
тәнті етті. =сіресе, Абай, Түркістан, Қызылорда, Жамбыл, Батыс 
Қазақстан, Атырау, Маңғыстау, Ақт�бе, Ақмола тағы басқа �ңірлерден 
келген хас шеберлер қолымен жасаған туындыларын к�пшілікке 
ұсынды.

?німдерді жүннен тоқыған әулеттің үшінші ұрпағымыз деген Гүлнәр 
шебердің қолынан шыққан дүниелер айрықша әсер қалдырғаны рас.

«Мен жасымнан киізүйдің ішінде, киіздің үстінде �стім. Ақмола 
облысының  ауылындағы балалығым аттың үстінде, жүн тоқып, киіз 
басумен �тті. =кем тігінші болды, туысқандарым шетінен �нерлі, 

суретші, ісмер болды. Мен хореография мамандығын бітірсем де, қазір 
осы ата кәсіпті жалғастыруды мақсат еттім», – дейді ол.

«Хас шебер» фестивалінің алаңында Қазақстан қол�нершілерінің 
эмблемалары бейнеленген бірегей ту әзірленді. Ел тарихында бұрын-
соңды болмаған, жүздеген үздік қол�нершілердің қолымен тігілген 
жасыл түсті тудың атауы – «Бірлік, Береке, Мейірімділік» деп аталады. 
Ол – табиғатқа, болашаққа талпынуды білдіреді.

Фестиваль бағдарламасының соңында қол�нершілердің туы 
желбіреді.

– Қол�нершілердің туында 240-тан астам қазақстандық шебердің 
эмблемалары к�рініс тапты. Мақсатымыз – қол�нершілеріміздің басын 
қосу және шығармашылықты насихаттау. Бұл ту отандық �німнің 
белгісін білдіреді», – деді «Хас шебер» қоғамдастығының вице-пре-
зиденті Құралай =семқұлова.

Шараның басты шарты бойынша қатысушылар арнайы эмблемалар 
ойлап тауып, оларды қолмен жасаған. 

– Идея барлық шеберлер мен қол�нершілердің басын қосу болды. Мен 
тігін ісімен айналысамын. ?зім тіккен к�йлектермен бишілер халық аралық 
фес тивальдарда �нер к�рсетеді, жұлдыздар клипке түссе, бойжеткендер 
ұзату тойында киеді. Елімізде мен сияқты тігіншілер к�п, олар �з ісін жақсы 
к�реді және үнемі дамытып отырады. Бірақ оларды бір-бірімен таныстыру 
керек. Егер біздің мықты қоғамдастығымыз болса, онда индустрия да тез 
да миды, – деді фестиваль қатысушысы Сағдат Қасымханова.

Айта кетейік, іс-шара Астана қаласы әкімдігінің қолдауымен �тті. 
Хас шеберлердің қолынан шыққан жасыл ту еліміздің ең мықтылары 
ғана енетін қазақстандық КИнЭС рекордтар кітабына жазылмақ.
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Мәжіліс Т$ра�асы Ерлан 8ошанов баста�ан Парламент делегациясы Мәскеуде @жымды# 
#ауіпсіздік туралы шарт �йымы Парламенттік Ассамблеясы ке�есіні� кезекті отырысы мен 
жалпы отырысына #атысты.

Ерлан Қошанов Қазақстанның 2024 жылы 
Ұжымдық қауіпсіздік туралы шарты ұйымында 
т�рағалығы кезеңіндегі басым   дық тары жайлы 
айтты.

– ?здеріңізге белгілі, 2024 жылдың 1 қаң  -
тарында Қазақстан Ұжымдық қауіпсіздік тура-
лы шарты ұйымына т�рағалықты қабыл  дайды. 
Минскіде �ткен Ұжымдық қауіпсіздік кеңе-
сінің қарашадағы сессиясында Қазақстан 
Респуб   ли ка   сының Президенті Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев Қазақстан т�рағалығының 
басым бағыттарын атап �тті, – деді Мәжіліс 
Спикері.

Басымдықтардың қатарында ҰҚШҰ-ның 
мүдделі елдермен және қауіпсіздік саласында 
жұмыс істейтін халықаралық құрылымдармен, 
соның ішінде БҰҰ, ТМД және Шанхай ынты-
мақтастық ұйымымен серіктестікті тереңдету 
мәселелері бар. =скери кадрларды даярлау 
жүйесін, Ұйымның әскери-ғылыми және 
бітім гершілік әлеуетін дамыту б�лігінде 
норма тивтік-құқықтық базаны жетілдірудің 
маңызы зор.

Сондай-ақ қару-жарақтың, оқ-дәрілердің, 
есірткінің заңсыз айналымына қарсы бірлескен 
жұмысты күшейту жоспарланып отыр. ҰҚШҰ 
жауапкершілігі аймағындағы т�тенше жағдай-
лардың, киберқылмыстың алдын алу және олар-
дың салдарын жою ж�ніндегі практикалық ынты-
 мақ   тастықты дамытуға ерекше назар аударылады.

Ерлан Қошанов ҰҚШҰ Парламенттік 
Ассамблеясының ұйымға мүше мемлекеттердің 
мүдделерін ескере отырып, ұлттық заңнамасын 
дамыту мен үйлестіруге қосқан үлесін атап �тті. 
Сондай-ақ Мәжіліс Т�рағасы қатысушы ел-
дердің парламенттері арасындағы тиімді ын-
тымақ тастықтың айқын мысалы ретінде Пар-
ламенттік Ассамблеяның тұрақты комис      сия- 
лары қыз метіне тоқталды.

– Қазақстанның т�рағалығы кезеңінде бір-
 лескен күш-жігермен және ҰҚШҰ мен оның 
Парламенттік Ассамблеясының жұмыс орган -
дарының сараптамалық қолдауының арқа -
сында біз ұжымдық қауіпсіздік жүйесін нығайту 
ісінде жемісті жұмыс істейтінімізге сенім ді-
мін, – деді Ерлан Қошанов.

Сенат Т$ра�асы Мәулен Aшімбаев және бір топ сенатор палатаны� Жобалы# ке�сесі 
мен Maqsut Narikbayev University-ді� отырысына #атысты. Депутаттар мен университет 
сарапшы  лары  ны� кездесуі нәтижесінде екіжа#ты Ынтыма#тасты# ж$ніндегі меморандум�а 
#ол #ойылды.

Мәулен =шімбаев елімізде Мемлекет басшы-
сының бастамасымен кешенді реформалар іске 
асырылып жатқанын атап �тті. Олардың негізгі 
мақсаты – Қазақстанды әділетті, демократиялық, 
инклюзивті мемлекет ретінде қалыптастыру. Ре-
фор  малардың тиімділігі және олардың дұрыс жү зеге 
асырылуы негізінен қабылданған заңдарға бай-
ланысты. Осыған орай ғылыми-сараптамалық 
қоғамдастықты оңтайлы заңнамалық шешімдерді 
табуға жұмылдырудың маңызы артып келеді. Бұл 
ретте Парламент Сенатының Жобалық кеңсесі мен 
Maqsut Narikbayev University заң дайындау процесіне 
академиялық ортаны тарта отырып, сараптамалық 
диалогтің негізгі алаңына айналуды к�здейді.

«Президентіміздің барлық бастамасын сәтті іске 
асырып, =ділетті Қазақстан бағдарламасын тиісті 
деңгейде орындау үшін заңдарымыздың сапасы �те 
жоғары болуға тиіс. Сондықтан бізге, ең алдымен, 
жаңа формациядағы заңдар қажет. Екіншіден, 
=ділетті Қазақстанды бәріміз бірге қа  лып  -
тастырамыз. Ал =ділетті Қазақстан дегеніміз – 
инклюзивті Қазақстан. Осыған байланысты заң-
дарды әзірлеу кезінде әлеуметтік топтардың 
пі кір лері де ескерілуі керек. Үшіншіден, заңна -
малық жұмыстарға жаңа тәсілдер мен тетіктерді 
енгізу қажет. Бұл ретте Жобалық басқарудың 
маңызы зор. Ол арқылы біз заң жобаларын әзірлеуге 
құзыретті мамандарды жұмылдыра аламыз. Сол 
арқылы заңдардың �зектілігі мен сапасы артады. 
Жалпы, мұндай Жобалық кеңсені тәуелсіз алаңның 
негізінде қалыптастырған ж�н», – деген палата 
Спикері мүдделі тараптарды осы бағытта бірлесіп 
жұмыс істеуге шақырды.

Сондай-ақ ол соңғы екі жылда Парламент 170-
тен астам заң қабылдағанын тілге тиек етті. Алдағы 
уақытта Салық, Бюджет және Су кодекстері қабыл-
данады. Барлық құжат саяси жүйені жаңғыртуға, 
экономикамызды жандандыруға және халықтың 
әл-ауқатын арттыруға арналған.

Аталған университеттің Басқарма т�рағасы 
Талғат Нәрікбаев оқу орнының нормалар шығаруға 
қатысты жұмысы мен тәжірибесіне тоқ талып, 
Жобалық кеңсе қызметінің келешегіне назар 
аударды.

«Біз бірнеше жыл бойы заң жобаларына ғы-
лыми және сыбайлас жемқорлыққа қарсы сарап-
тама жүргіздік. Ғалымдарымыз Парламент пен 
Үкіметтің шақырулары бойынша жаңа нор ма-
ларды талқы лауға арналған жұмыс оты рыс тарына 
белсенді қатысып келеді. Қазіргі таңда универ-
ситетіміздің think tank форматында әртүрлі са-
ладағы қолданбалы ғылыми зерттеулерді ге не-
рациялауға арналған жеке зерттеу және талдау 
орталығын құрып жатырмыз. Бұл хаб жас ға-
лымдарға қолайлы жағдай туғызып, мотивация 
береді деп сенеміз. Парламент Сена тында осындай 
маңызды мақсатты к�здейтін Жо балық кеңсенің 
жұмыс істейтіні қуантады. Алдағы уақытта Сенат 
пен MNU-дің мүмкіндіктері және әлеуеті Қазақ-
стан халқының игілігін к�здейтін сапалы заң 
жобаларын әзірлеуге тың серпін береді деп сене-
мін», – деді Талғат Нәрікбаев.

Отырыстың нәтижесінде Ынтымақтастық 
ж�ніндегі меморандумға қол қойылды. Құжатта 
заң намалық бастамаларды әзірлеу және ілгері-
летуде, бірлескен сараптамалық кездесулер мен 
тал қылаулар �ткізуде, сондай-ақ басқа да �зара іс-
қимыл барысында тараптардың бір-біріне консуль-
тациялық және сараптамалық қолдау к�рсетуіне 
қатысты ережелер қарастырылған.

Сонымен қатар іс-шарада MNU қылмыстық сот 
т�релігі және ғылыми сараптама мәселелері ж�-
ніндегі ғылыми-зерттеу жобаларының жетекшісі 
Марат Қоғамов, заң ғылымдарының докторы, про-
фессор Исидор Борчашвили, депутаттар, Сенат 
жан ындағы Жас сарапшылар клубының мүшелері 
және басқа да қатысушылар с�з алып, қозғалған 
тақырып бойынша �з пікірлерін білдірді.

ЖАҢА ФОРМАЦИЯДАҒЫ 
ЗАҢДАР ҚАЖЕТ

1 #а�тардан бастап кіріс декларациясын тапсыратындарды� #атарына 3,9 млн адам 
#осылады. Б�л туралы 2025 жылы к!шіне енетін Салы# кодексі тал#ылан�ан жиында 8аржы 
вице-министрі Ержан Біржанов айтты.                                                                                                                                         

ДЕКЛАРАЦИЯ ТАПСЫРАТЫНДАР 
КӨБЕЙМЕК

«Қазір Ұлттық экономика министрлігі сала-
сында үлкен жұмыс жүргізіліп жатыр. Бұл жаңа 
кодекс 2025 жылдан бастап іске асады. Қазір 
бастапқы баптарын талқылап жүрміз. Ал 2024 
жылдың 1 қаңтарынан бастап жалпыға бірдей 
декларацияның үшінші кезеңі басталады. Бұл 

үшінші кезеңде жеке кәсіпкерлер мен заңды тұл -
ғалардың құрылтайшылары кіріс декларациясын 
тапсыру керек. Яғни, 1 қаңтардан 15 қыркүйекке 
дейін тапсырып, бүкіл активтер к�рсетілуі тиіс. 
Тапсыратындардың саны – 3,9 млн адам», – деді 
Ержан Біржанов.

ШАҒЫН БИЗНЕСТІ ТЕКСЕРУ 
АЗАЯДЫ

Келесі жылдан бастап ша�ын биз-
нестегі мораторий алын�анымен, тек -
серулер екі есе азаяды. Б�л туралы @лт-
ты# экономика министрі Aлібек 8уанты-
ров мәлімдеді.       

2024 жылдың 1 қаңтарынан бастап бизнес 
нысандарына тексеруді жасанды интеллект 
тағайындай бастайды. Ұлттық экономика 
министрі 2025 жылы күшіне енетін Салық ко-
дексін талқылаған жиында шағын бизнесті 
тексеруге қойылған мораторий күшін жойға -
нымен, тексерулер бұрынғыдай к�п болмай   -
тынын айтты. «Шағын және микро бизнесті 

тексеруге қойылған мораторий негізі былтыр 
бітуі керек еді. Бір жылға ұзартылды. Яғни, биыл 
бітеді. Былтыр жыл бойы Үкімет биз неспен, 
сарапшылармен бірге бизнеске қатысты құ-
қықтық-нормативтік актілерді сараптап шықты. 
25 мың актідегі 128 мың талапты талдап, 
10,1 мың талапты тиімсіз, �зектілігі жоқ деп 
та   ны дық. Заңдарға қосымша 9 мың талапты 
алып тас тадық. Тағы 1 мың талап қалды, қазір 
Мәжілістің қарауында жатыр. 1 қаңтардан бас-
 тап олар да күшін жояды», – деді министр. 

Оның айтуынша, 1 қаңтардан бастап бүкіл 
салада сын-қатерлерді басқару жүйесі ен-
гізіледі. 

ПАРЛАМЕНТТІК ПАРЛАМЕНТТІК 
АССАМБЛЕЯНЫҢ КЕЗЕКТІ АССАМБЛЕЯНЫҢ КЕЗЕКТІ 
ОТЫРЫСЫОТЫРЫСЫ



Бетті дайындаған Нұрлан ҚОСАЙ

СУ – СТРАТЕГИЯЛЫҚ РЕСУРС
Е р л а н  � о ш а н о в т ы  

т�ра�алы�ымен Мәжілісті 
жалпы отырысы �тті. Онда 
Жо�ары аудиторлы� палата-
ны т�райымы Наталья 
Году нова жеке аудиторлы� 
іс-шараларды �орытын-
дысы бойынша су ресурста-
рын бас�ару тиімділігін тал-
дау туралы баяндама жа-
сады.

Жоғары аудиторлық палата-
ның бағалауы бойынша бұл са-
ладағы менеджменттің тиімділігі 
�те т�мен деңгейде қалып отыр.

«Су ресурстарын басқарудың 
жүйелі проблемалары мен кем-
шіліктерінің қатарында су ша-
руа шылығы объектілерінің 
тозуы, апатты жағдайы, сондай-
ақ технологиялық тұрғыдан ес-
кір ген суару жүйелерін пайдала-
ну бар. Гидротехникалық құры-
лыс тардың 25 пайыздан астамы 
қанағаттанарлық емес және 
апат ты жағдайда. Осыған қара-
мастан, ескірген технология лар-
ды пайдалана отырып, канал-
дарды жобалау және салу жал-
ғасуда. Су ысырабы су алу к�ле-
мінің 50 пайызын құрайды»,– 
деді Наталья Годунова.

Сондай-ақ Жоғары ауди-
торлық палата орталықтанды-
рылған сумен жабдықтау, же-
тілмеген тариф саясаты, білікті 
кадрлардың тапшылығы мен 
техникалық мамандардың кетуі, 
халықаралық несие жобаларын 
жүзеге асырудағы ішінара тиім-
сіздік мәселелерін анықтады. 
Баян дамада бағдарламалық құ-
жаттың жоқтығы мен су шаруа-
шылығын дамытудың норма-
тивтік-құқықтық базасының 
жетілдірілмегендігіне ерекше 
назар аударылды. Наталья Году-
нова Мемлекет басшысының 
тапсырмасына қарамастан, Су 
ресурстарын басқару тұжырым-
дамасы мен жаңа Су кодексі әлі 
қабылданбағанын атап �тті.

«Бұл – екі негізгі құжат. 
Олар  дың жоқтығынан саланы 
жүйелі, мақсатты түрде дамыту-
дың орнына су инфрақұрылымы, 
кадр мәселесін шешу, суды үнем-
деу және үнемдейтін жаңа техно-
логияларды енгізу сияқты жүйелі 
мәселелерді шешуде «жыртығы-
мызды жамауға» мәжбүрміз», – 
деді Н.Годунова.

Мәжіліс т�рағасы Ерлан 
Қошанов та жалпы отырысқа 
қа тысу шылардың назарын осы 
мәселеге аударды. Мемлекет 
бас  шысы екі жыл бұрын Су коде-
ксін әзірлеу ж�нінде тапсырма 
бер ген болатын. Бірақ құжат 
жо  басы әлі Мәжіліске түскен 
жоқ.

«Біздің ақпаратымыз бойын-
ша ол құжаттың жобасы Мем-
лекет басшысы қойып отырған 
талаптарға мүлде сай келмейді. 
Су мәселесі бірнеше мемлекеттік 
органның қызметімен тығыз 
байланысты. Дегенмен Үкіметтің 
су тапшылығын шешудегі нақты, 
кешенді ұстанымын к�ре алмай 
отырмыз. Министрліктер ара-
сында �зара үйлесімді жұмысты 
бір жүйеге келтіру маңызды. 
Депутаттар бұл мәселені ерекше 
бақылауда ұстайды. Бұған әлі де 
қайтып ораламыз», – деді Ерлан 
Қошанов.

Депутаттар �з сұрақтары мен 
баяндамаларында да саладағы 
түйткілді мәселелерді к�терді. 
Талқылау нәтижесінде, Мәжіліс 
су ресурстарын басқару тиімді-
лігін талдау туралы Жоғары ауди-
торлық палатаның есебін қабыл-
дау ж�нінде шешім шығарды.

Сондай-ақ бүгін депутаттар 
2022 жылғы 15 желтоқсанда 
Астанада қол қойылған Қа зақ-

стан мен Эстония үкіметтері 
ара сындағы адамдарды реадмис-
сиялау туралы келісімді ратифи-
кациялады. Бұл туралы Ішкі 
істер министрі Ержан Сәденов 
баяндама жасады. Оның ай-
туынша, келісімнің мақсаты – 
екі елдің құзырлы органдарының 
реадмиссия мәселелері бойынша 
ынтымақтастығын нығайту және 
заңсыз к�ші-қонмен күрестің 
тиімділігін арттыру.

«Келісім Қазақстан мен Эс-
тония азаматтарын, сондай-ақ 
осы елдердің аумағына келу, болу 
немесе тұру шарттарын орын-
дамаған немесе орындауды тоқ-
татқан үшінші елдің азаматтары 
мен азаматтығы жоқ адамдарды 
анықтау және қайтаруды ұйым-
дастыру рәсімдерін жеделдетеді. 
Сондай-ақ мұндай тұлғалардың 
транзитін жеңілдетеді», – деді 
Заңнама және сот-құқықтық 
реформа комитетінің мүшесі 
Динара Наумова қосымша баян-
дамасында.

Мәжіліс «Қазақстан Рес-
публикасының кейбір заңна ма-
лық актілеріне ұлттық қауіпсіз-
дікті қамтамасыз ету және Қа-
зақстан Республикасының ар-
нау лы мемлекеттік орган да рын-
дағы қызмет мәселелері бо йын-
ша �згерістер мен толық тырулар 
енгізу туралы» заңына Сенат 
енгізген �згерістермен келісті. 
Палата комитеттері несие беру 
кезіндегі тәуекелдерді азайту 
және қарыз алушылардың құ-
қық тарын қорғау мәселелері 
бо йынша және сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы іс-қимыл мә-
селелері туралы заң жобаларын 
жұмысқа алды. Жалпы, отырыс 
соңында мәжілісмендер �зекті 
әлеуметтік-экономикалық мәсе-
лелер бойынша жауапты мем-
лекеттік органдарға 8 депутаттық 
сауал жолдады. Олар Мәжілістің 
ресми сайты мен Telegram-ар-
насында жарияланды. Солардың 
бірқатары «AMANAT» партиясы 
атынан жолданды. Мәселен, 
фрак ция мүшесі, де путат Аман-
жол Dлтай Премьер-Министрге 
жолдаған депутаттық сауалында 
ұлт ұяты – ұрпақ тәр биесі туралы 
аса �зекті мәселені с�з етті.

«Қыз тәрбиесі бұзылса — ұлт 
тәрбиесі әлсірейді. Eкінішке 
қарай, жастарымыз Тик-Ток пен 
Инстаграмның тұтқынына ай-
налған бүгінгі қоғамда ғасыр лар 
бойы к�здің қарашығындай 
сақтаған құндылықтарымыздан, 
ұлттық тәрбие �негесінен ажы-
рап барамыз. Нақты дәлел: күні 
кеше ғана Астанада �ткен 
AKON-ның концертіне байла-
нысты бірнеше аспектлерге тоқ-
талайын: Біріншіден, концерт 
кезінде жанкүйер жастар әншіге 
іш киімін лақтырып, т�мен мо-
ральдық мінез-құлық к�рсетті, 
еліміздің беделіне нұқсан кел-
тірді. Екіншіден, ұлттық �зегі 
әлсіз, �згені пір тұтқыш жастар 
ән дердің контекстінде бай-
қалатын гендерлік кемсітушілік 
мәселесін, қыздардың намысын, 
абыройын қорлайтын теріс 
мазмұнын аңғармай есі кетті. 
Үшіншіден, smack that әнінің 
мәтінінен эротикалық сипаттағы 
нәпсіні қоздыруға итермелейтін, 
сананы лайлап, тәрбиеге теріс 
әсер ететін қауіпті мазмұнды аң-
ғарамыз. Т�ртіншіден, ұйымдас-
тырушылардың әншіні ұлттық 
киіммен қарсы алып, домбыра 
сыйлағандары тіптен орынсыз 
деп санаймын. Біз мәдени атри-
буттарымызды ілгерлетуде, на-
сихаттауда талғамды болуымыз 
керек. Ұлттық музыкалық мұра-
мыздың символы - қасиетті дом-
быраны жез�кшелік пен әйел-
дерді қорлауды насихаттаудың 

айқын сипатына ие Smack that, 
hypnotiser сияқты әндерді орын-
дайтын әншіге беру – парық-
сыздық, ұлттық құндылықтарды 
табанға таптау деп қабыл дай-
мын», – деді ол. 

С�з соңында депутат Үкімет 
құ рамындағы құзырлы ведомс-
тволарға келесідей шараларды 
қолға алуды ұсынды.

«Мәдениет және ақпарат 
министрлігі шетелден елімізге 
кіретін мәдени �німдерге, га-
сроль дік сапармен келушілерге 
қойылатын нақты талаптар 
жиын тығын әзірлеуі тиіс. Айғай-
лағанның бәрі әнші емес! Біздің 
нормамыз бен ұстанымда ры-
мызға қайшы келетін �німдерді 
таратпау үшін шетел әртістерін 
таңдауда қатаң талаптар сақтал-
сын! Мәдени қауіпсіздіктің сақ-
талуы үшін, елімізде �ткізілетін 
концерттердің біздің ұлттық 
құн дылықтарымызға зияны 
тимеуі қадағалансын. Оқу-ағарту 
министрлігі мектеп бағдарла ма-
сына «Салт-дәстүр және ұлттық 
құндылықтар» пәні енгізілсін. 
Ғылым және жоғарғы білім ми-
нистрлігі жастар арасында ұлт-
тық тәрбие жұмысын жетл діруі 
тиіс», – деді Аманжол Dлтай.

Депутат Ринат Заитов Бас 
Про курорға жолдаған депутат-
тық сауалында Мәжіліске халық-
тан кеп түсетін хат-хабарлардың 
арасында аймақтардағы күштік 
құрылымдардың қызметкер-
леріне шағымданушылар қатары 
к�п екенін айтады. Осы уақытқа 
дейін Алматы, Шымкент, Eс-
кемен, Семей, Жаңа�зен және 
т.б. қалалардан хаттар кеп түскен. 
Онда Ата Заңымызда бекітілген 
адам және оның құқықтары мен 
бостандықтарын қорғау сияқты 
айрықша құқыққа ие – күштік 
құрылым қызметкерлері �зде-
рінің «жедел іздестіру іс-шара-
ларын» жамылып, жеке мақсатта 
әрекет ететіндері мәлімделуде. 
Мысалы, Шымкент қаласының 
тұрғыны, жалғызбасты ана 
А.Мамаева мен оның ұлы алаяқ-
қа тап болып, шамамамен 4 млн 
теңгеден айырылған екен. Бұл 
факті бойынша Шымкент қала-
сы Еңбекші аудандық Полиция 
басқармасына арызбен жүгінген. 
Алайда �тініш иесінің айтуынша, 
Құқық қорғау органдары қызмет-
керлерімен таныстығының ар қа-
сында айыпталушының үстінен 
қозғалған қылмыстық іс белгісіз 
себептермен бірнеше рет тоқта-
тылған. Ал жәбірленуші мен 
оның ұлына ашық түрде қоқан-
лоқы к�рсетілген. Сонымен, 
2021 жылдың тамызында қозғал-
ған іс бүгінгіге дейін сотқа жет-
пе ген. Тізе берсе мұндай деректер 
к�п.

«Ішкі істер министрлігіндегі 
«құжаты бар қарақшылар мен 
қаруы бар қорқаулар» қызметтік 
мансабын асыра пайдаланып, 
қыздарды зорлау фактісімен 
�здері ұсталып отырғанда оларға 
сенім қайдан болсын?! Құ-
зыретін қылмысты азайту үшін 
емес, табысын к�бейту үшін 
пайда ланатын қызмет керлерге 
неге шара қолданбаймыз? Осы-
ған орай, құқық қорғау сала-
сындағы жекелеген бассыз-
дықты жою үшін Бас Проку-
ратура, Ішкі істер министрлігі, 
Сыбайлас жемқор лыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігі және Ұлттық 
қауіпсіздік комитеті орталық 
аппараттарының �кіл де рінен 
Тұрақты әрекет ету то бын құ-
руды, аталған топқа қыл мысы 
дәлелденген күштік құры лым 
қызметкерлерінің құзыре тін де 
болған істерді қайта қарап, шын 
кінәлілерді анықтауды ұсы-
намыз», – деді ол.
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ЖЕРДІ ҚАЙТАРУ – 
ТАРИХИ ӘДІЛДІКТІ ОРНАТУ

АКАДЕМИЯДАҒЫ ЖҮЗДЕСУ

«AMANAT» партиясыны 
ара ласуымен Алматы облы-
сында 213,5 мы гектар жер 
мем лекет меншігіне �айта-
рылды. 

«AMANAT» партиясының 
ат  қарушы хатшысы Дәулет Кә-
рібек «Жер аманаты» комиссия-
сы ның мүшелерімен бірге Ал-
маты об лысының тұрғындары-
мен кез десіп, жайылым тап-
шылығы мә селесін талқылады.

«Жер аманаты» партиялық 
комиссиясының мүшелерімен 
кез десуге Алматы облысы Ең-
бек  шіқазақ ауданы Қазтай 
Ұлтарақов (Масақ) ауылының 
тұрғындары, 30-ға жуық фермер 
келді. Ашық әңгіме барысында 
ауыл тұрғын дары мен шаруа 
қожалықтарының басшылары 
жер тапшылығы мәселесін ғана 
емес, құдық же тіспеушілігі, суб-
сидиялардың аздығы, дизель 
отыны бағасының шарықтауы 
сияқты бірқатар �зекті мәселе 
к�терді.

Бұған дейін жергілікті тұр-
ғын дар мал жаятын жер жоқ 
еке нін айтып, партияға шағым-
данған болатын. Ал Іле Алатауы 
«Бұғыты» сілемінің аумағындағы 
үлкен жер учаскесі жеке қолға 
�тіп кеткен. Нәтижесінде, биыл 
қыркүйек айында «Жер аманаты» 
комиссия сының араласуымен 

2,4 мың гек тар жер мемлекет 
меншігіне қайта рылып, жалпы 
пайдалануға беріл ді. Сонымен 
қатар осы жылы қара шада Ше-
лек ауылдық округі ау мағында 
орналасқан 11,8 мың гектар жер 
де мемлекет меншігіне берілді.

«AMANAT» партиясының 
атқарушы хатшысы, «Жер ама-
наты» комиссиясының т�рағасы 
Дәулет Кәрібек атап �ткендей, 
бір жарым жыл ішінде ел аума-
ғында 10 млн гектарға жуық жер 
қай тарылды. Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев жерді 
әділ б�лу мәселесіне ерекше 
назар аударады. «AMANAT» пар-
тиясы президенттің қоғамдық 
тірегі бола отырып, жалпыхалық-
тық мақ сатты жүзеге асырудың 
қоғам дық мониторингін �з мін-
детіне алып отыр.

«Ауылдың әрбір тұрғыны 
жайы лымға қол жеткізе алуы 
керек. Сондықтан «Жер ама-
наты» комиссиясы пайдаланыл-
май жат қан ауыл шаруашылығы 
мақ са тындағы жерлерді лати-

фундис терден қайтарып алу 
бойынша жұмыс істеуде. Атап 
айтқанда, Алматы облысында 
213,5 мың гек тар жайылым жер 
мемлекет меншігіне қайтарылды. 
Еңбекші қазақ ауданының Қаз-
тай Ұлтара қов (Масақ) ауылы-
ның тұрғын дары Іле-Алатау 
ұлт тық паркінің аумағындағы 

Ассы үстіртінің 3,5 мың гектар 
жерін қайтарып алуды тарихи 
әділдіктің орнауы деп санайды», 
– деп атап �тті ол.

Жергілікті тұрғындардың ай-
туынша, ауыл шаруашылығымен 
және мал бағумен айналысқысы 
келетін адамдардың саны артып 
келеді.

«Бұрын біз ештеңеге сенбей-
тін едік. Ауылдың ахуалын жақ-
сар тумен 30 жылдан бері ешкім 
ай на лысқан жоқ. Бірақ қазір 
би лікке, «AMANAT» партиясына 
деген сенім артып келеді. Себебі 
заңсыз б�лінген жерлер мем-
лекет пен халыққа қайтарылып 
жатыр. Ауыл �ркендесе, адам-
дардың әл-ауқаты жақсарса – 
қала тұрғын дарына да қолдау 
болары анық», – деді ақсақал 
Рыскелді Жақабаев.

Ал Мәжіліс депутаты Бақыт-
жан Базарбектің айтуынша, 
жайылымды жерлердің мәселесі 
Қазақстанның түкпір-түкпірінде 
�те �зекті болып тұр.

«10 млн гектарға жуық жер 
қай тарылды. Бұл – бірінші ке-
зекте «Жер аманаты» комиссия-
сының жұмысы. Біз заңға «қо-
ғамдық жайылым» деген ұғымды 
енгізіп отырмыз. «Қоғамдық 
жайы лым» деген ұғыммен қоса, 
енді жемқор лыққа белшесінен 
батқан әкімдер қоғамдық жайы-
лымды жерлерді ығай-сығай-
ларға беруге құқығы жоқ. Себебі 
ол ба заға қоғамдық жайылымдық 
жерлер ретінде енгізілетін бола-
ды. Сонымен қатар нақты бір 
елді ме кенде соңғы 5 жыл тұрған 
азамат енді жер алу кезінде қо-
сымша ұпайға ие болады. Жайы-
лымды жерлерді егістік жерлерге 
айнал дыруға болмайды. Сондай-
ақ енді әкімдер жайылым ды 
жерлерді резервке қоюға мін-
деттеледі»,– дейді депутат.

Айта кетейік, «AMANAT» 
пар тия сының Алматы облыстық 
сайлауалды бағдарламасында 
2027 жылға дейін 260 мың гектар 
жерді мемлекет меншігіне қай-
тару ж� нінде міндеті қойылды. 
Бүгінде бұл жоспардың 82 па-
йызы орын далды.

Жер мәселесін жедел шешу 
үшін қазақстандықтар заң 
бұ зу   шы лықтың барлық фактісі 
туралы «AMANAT» партиясы-
ның 8 800 080 44 41 телефоны 
а р қ ы л ы  х а  б а р  л а й  а л а д ы . 
Eтінімдер WhatsApp арқылы да 
+7 700 800 44 41 н�мірі бойынша 
қабыл данады.

Сенатты Конституция-
лы� занама, сот ж>йесі 
және �?�ы� �ор�ау органдары 
комитетіні депутаттары 
�аза�стан Респуб ликасы Бас 
прокуратурасыны жа нын-
да�ы �?�ы� �ор�ау орган-
дары академиясыны бас-
шы лы �ымен кездесу �ткізді. 
Шара за біліміні сапасын 
арттыру және одан әрі да-
мыту мәселелері ж� ніндегі 
�ылыми-практикалы� конфе-
ренция�а дайынды� аясын да 
�тті.

 
Сенат комитетінің т�рағасы 

Нұрлан Бекназаров кездесуді аша 
келіп, жүргізіліп жатқан сот және 
құқық қорғау жүйелерін реформа-
лау, ұлттық заңнаманы дамыту 
жағдайында елімізге заманауи 
талаптарға сай келетін білікті заң 
кадрлары қажет екенін атап �тті.

«Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Қазақстан хал-
қына Жолдауында білім беру 

сапасын арттыруға баса назар 
аударған болатын. Бағдарламалық 
құжат – Қазақстан Республика-
сы ның 2030 жылға дейінгі құқық-
тық саясат тұжырымдамасында 
заңгерлік білім беру жүйесін жаң-
ғырту қажеттігі атап к�рсетілді. 
Сенат пен комитет осы мәселеге 
ерекше басымдық беріп отыр, 

осыған байланысты бірқатар 
тақы рыптық шара �ткізілгенін 
айта кеткен ж�н», – деді Нұрлан 
Бекназаров.

Кездесуге Қазақстан Респуб-
ли касы Бас прокурорының орын-
басары Dсет Шындалиев пен 
академияның оқытушылар құра-
мы қатысты.



«ОТБАСЫ БАНК»«ОТБАСЫ БАНК»    
МОНОПОЛИЯСЫМОНОПОЛИЯСЫ  ЖОЙЫЛА МА?ЖОЙЫЛА МА?

МҰНАЙШЫЛАР ТАЛАБЫ 
ҚАНШАЛЫҚТЫ ОРЫНДЫ?

(Басы 1-бетте)

2020 жылғы желтоқсанда ҚТҚЖБ �з 
атауын «Отбасы банк» деп �згертті. Алайда 
елімізде тұрғын үй құрылыс жинақтарын 
қабылдайтын жалғыз қаржылық институт 
болып, монополистік жағдайын сақтап 
қала берді. Енді бұл жағдай біртіндеп 
�згере бастағандай.

Таяуда Мәжіліс «Кейбір заңнамалық 
актілерге тұрғын үй саясатын реформалау 
мәселелері ж�нінде �згерістер мен толық-
  тырулар енгізу туралы» заң жобасын бі-
рін   ші оқылымда мақұлдады. Бұл құжат 
елді бір дүрліктірді. 

Себебі «Отбасы банкін» толыққанды 
даму институтына айналдыруды қарас  -
тыратын бұл заң жобасы оны екінші дең-
гейлі банктер (ЕДБ) жүйесінен шығарып 
тастауды қарастырады. Салдарынан бұл 
халықтың сонда жинаған жинақтарының 
депозиттерге кепілдік беру жүйесінен 
алып тасталуына соқтырады. 5йткені 
«Қазақстанның депозиттерге кепілдік 
беру қоры» АҚ-ның кепілдігі тек банк -
тердің депозиттеріндегі ақшаларға ғана 
таралатыны мәлім. 

Құжатты Парламентте қорғаған 5нер-
кәсіп және құрылыс министрі Қанат 
Шар лапаевтың айтуынша, осыған байла-
нысты «Отбасы банкінде» орналас  ты-
рылған салымдардың сақталуына мем-
лекеттің �зі кепілдік беретін б�лек норма 
заң жобасына енгізіліп отыр. Кепілден -
дірілетін тұрғын үй құрылыс жинағының 
әр адамға арналған к�лемі 20 миллион 
теңгеден аспайды. 

– Заң жобасының басты жаңалығына 
тоқталсам,  қолданыстағы заңнама 
бойын ша жергілікті әкімдіктер тұрғын 
үйді есепке қояды, сондай-ақ салынған 
мемле  кеттік баспананы б�лу және беру 
функ цияларын жүзеге асырады. Ал осы 
құжатта бұл функцияларды «Отбасы 
банкіне» беру ұсынылған. Бірақ азамат -
тарды тұрғын үймен қамтамасыз ету 
міндеті әкімдік  тердің мойнында қалады. 
Оны тұрғын үй салу және сатып алу 
арқылы іске асыруы тиіс. Жаңа функ -
циялар алуына байла    нысты «Отбасы 
банкін» ұлттық даму инсти тутына ай -
налдыру к�зделіп отыр. «Отбасы банкіне» 
аталған функцияларды беруді ескере 

отырып, оны екінші деңгейлі банктер 
жүйесінен шығару к�зделген. Сәйке  -
сінше, ол банктік және басқа да опе  ра  -
цияларды тиісті лицензиясыз жүзеге 
асы рады, – деді Қанат Шарлапаев.

«Отбасы банкі» базасында Тұрғын 
үймен қамтамасыз ету орталығы (ТҚО) 
құры лады, оған қандай да бір санатқа жа-
та тындығына қарамастан баспанаға мұқ-
таж барлық азамат �тініш бере алатын 
бола ды. ;рбір �тініш иесінің кірістерін, 
мүлкі мен активтерін анықтайтын «От-
басының цифрлық портреті» жасалады. 
Бұл аза мат тың отбасылық жағдайының 
барл ық си пат  тамасын анықтауға мүм-
кіндік бе реді. 

ХАЛЫҚ НЕГЕ НАРАЗЫ?
Осылайша, жаңа функциялармен 

бірге «Отбасы банкінің» басқа да табыс 
к�здері, қаржыландыру тетіктері пайда 
болады. Сондықтан болса керек, мемлекет 
оның басыбайлы астына басып келген 
саласында басқаларға да орын босатып 
берудің қамына кірісті. 

«Отбасы банкіне» қатысты Бәсеке лес-
тікті қорғау және дамыту агенттігі де т�л 
заңнамалық түзетулерін пысықтап жатыр. 
Оның сарапшылары даярлаған «Кейбір 
заңнамалық актілерге бәсекелестік мәсе -
лелері бойынша �згерістер мен то лық-
тырулар енгізу туралы» заңының жобасы 
бұл салаға «Отбасы банкінің» �зге бәсе -
келестерін, яғни коммерциялық банктерді 
де жіберуді қарастырады. 

;йтпесе, саладағы монополистік жағ-
дайын пайдаланып, «Отбасы банк» �зінен 
несие алу шарттарын нашарлатты, 
шектеулер енгізді, сыйақысының ставка-
сын күрт к�терді. С�йтіп, халықтың 
наразы   лығын да туғызып жатыр. 

Сонау 2000 жылғы 7 желтоқсанда 
қабылданған және әлі күнге қолда   ны-
латын «Тұрғын үй құрылысы жинақ ақ-
шасы тура лы» заңының 3-бабында «тұр-
ғын үй құрылысы жинақ жүйесiнің 
субъектiлерi» ретінде үш тарап қана 
белгіленген. Бұ лар – тұрғын үй құрылысы 
жинақ банкі  (Отбасы банк),  оның 
салымшылары және мемлекет. Соңғысы 
«Отбасы банкіндегі» салымдарға респуб-

ликалық бюджеттен мемлекеттiк сыйлық 
ақыларды т�лейді.

Сарапшылар «Отбасы банкінің» жи-
нағы баспана алуға жетпейтін салым шы-
ларының ақшаларын айналдырып, бюд-
жеттен де миллиардтар алып, дел   дал  дық
тан күреп табыс тауып отыр   ғанын сынап 
жүр. Бұрын ол арзан, қол  жетімді тұрғын 
үйлердің салынуына сер  пін беретін. 
Біраздан бері мемлекеттік тұр ғын үй бағ-
 дарламалары тегіс тоқтады. Ендеше, бұл 
саланы бәсекелестік ортаға беруге 
болады.

«Кәсіпкерлік кодексе сәйкес, кәсіп -
керлік субъектілері мен мемлекеттің �зара 
іс-қимылының басты бір қағидаты – 
тұтынушылардың, кәсіпкерлік субъекті -
лері мен мемлекет мүдделерінің теңгерімін 
қамтамасыз ету. Ұсынылып отырған заң-
намалық �згерістер екінші деңгейлі банк-
терге халықтың тұрғын үй құрылыс жи-
нақ    тарын тарту арқылы салада сала матты 
бәсекелестікті қалыптастыруға ба ғыт                 -
талған. Соның арқасында халықты бас-
пана мен қамтудың тиімділігі артады, 
тұты   нушылардың таңдау құқығы да 
кеңей  тіледі», – деп түсініктеме берді 
анти монополиялық орган.

Сонымен, жаңа заң жобасы бойынша 
«тұрғын үй құрылыс жинақ банкі деген 
мәртебесі жоқ екінші деңгейдегі �зге 
банктерге халықтың ақшасын тұрғын үй 
құрылыс жинағы түрінде тарту құқығын 
беру» ұсынылады.

«Екінші деңгейлі банктерге де тұрғын 
үй құрылыс жинақтарын нарықтық 
ставкалармен қабылдау және жинақтау 
мүмкіндігін беру қажет. Сонда азаматтар 
баспана үшін бастапқы жарнаға оларда 
«Отбасы банк» АҚ депозитімен салыс  -
тырғанда, әлдеқайда к�бірек қаражат 
жинай алады», – деп түсініктеме берді Бә-
се келестікті қорғау және дамыту агенттігі.

САЛАҒА �РКІМНІҢ-АҚ БАР ТАЛАСЫ
Бұл заң жобасын Парламент құптайды 

деген үміт бар, себебі қараша айында 
5неркәсіп және құрылыс министрлігі 

тұрғын үй саясатын реформалау мәсе-
лелері ж�ніндегі т�л заңын таныс тыр-
ғанда, Мәжіліс депутаттары «елдегі осы 
салада 1 ғана ұлттық қаржы операторының 
болуы бәсекеге қабілеттілікті т�мен-
деткенін» сынаған болатын.

Бұл �згерістер халықтың да к�ңілінен 
шығуға тиіс. 5йткені Антимонополиялық 
агенттік әзірлеген заң жобасы тек «Отбасы 
банкінің» ғана емес, оған бәсекелес ком -
мерциялық банктердің тұрғын үй құры-
лыс жинақ �німін тұтынатын клиент -
тердің де депозиттеріне 20 пайыздық 
мем лекеттік сыйлықақы т�леуді қа  рас   -
тырады.

Тұрғын үй құрылыс жинағы жүйесі 
алда екінші деңгейлі барлық банкке 
қолжетімді болуы мүмкін екенін Қаржы 
нарығын реттеу және дамыту агенттінің 
т�райымы Мәдина ;білқасымова рас-
тады.

– Бұл мүмкін болады. ЕДБ-лар осы 
жүйеге қатыса алады. Сондай ұсынысты 
Үкіметке енгіздік. Заң қабылданса, онда 
бүкіл коммерциялық банктер тұрғын үй 
құрылыс жинағы жүйесіне қатысу, �зіндегі 
депозиттерге мемлекеттік сыйлықақы алу 
құқығына ие болады. С�йтіп, «Отбасы 
банкінің» монополиясы жойылады. Бұл – 
бір. Екіншіден, банктерге осы салада ар-
зан несие ұсынылатын арнайы бағдар-
л а м а л а р  қ а ж е т  б о л а д ы .  М ы с а л ы , 
ес       те    рі       ңізде болса, кезінде 7-20-25 бағдар -
ламасы аясында Ұлттық банк банктерге 
7 пайыздан арзан қаражат ұсынған 
болатын. Үкімет бұл ұсынысты қолдайды 
деген үміттеміз» – деді журналистерге 
Мәдина ;білқасымова. 

Оның болжауынша, банктер тұрғын үй 
құрылыс жинағы жүйесіне қатысуға 
мүдделі. Себебі қазір комбанктер бүкіл 
қаржысының 80 пайызын �зінде есепшот 
пен депозит ашқан халықтан және биз-
нестен тартып отыр. Бұған арзандау ипо-
текаға баспана алу үшін жылдап ақша 
жинайтындар легі қосылса, банктердің 
қаржы тасқыны артары с�зсіз.

Бұл саланың табысы – ұшантеңіз. 
«Отбасы банк» бір ғана 2022 жылы делдал-
дықтан 96 миллиард теңге таза табыс 
тапты. Бұл алдыңғы жылғыдан бірден 
47 пайыз к�п. 

Бүгінде мемлекеттік осы банктің қара-
жаты 3,4 триллион теңгені құрайды. 
Алайда банк былтыр тек 1,6 трлн теңге 
аралық заем мен 814,7 млрд теңге алдын 
ала тұрғын үй несиесін беріпті.

Елдос СЕНБАЙ

(Басы 1-бетте)

Еске сала кетейік, West Oil Software 
жұмысшылары 2021 жылы тамыз айында 
да жұмысты тоқтатып, ереуілге шыққан 
болатын. Екі жыл бұрын олар жалақыны 
к�бейтуді, кәсіподақ жұмысына басшы-
лықтың кедергі жасамауын талап еткен-
ді. Сондай-ақ былтыр да қазан айында 
осы талаптарын алға салып, мәселе 
к�терген. Содан бері олардың еңбек дауы 
жалғасып келе жатыр. «Біз WestOilSoft-
ware ЖШС компаниясының қызмет-
керлері �з бас шылығымызға орындата 
алмаған 3 түрлі талабымыздан кейін �з 
конститу   циялық құқығымызды пайда-
лана отырып к�шеге шықтық», – дейді 
мұнайшылар әлеуметтік желілерде тара-
ған видеода. 15 желтоқсан күні Жетібай 
ауылының тұрғындары мен жұмысшы-
лардың туыстары мұнайшы ларға қолдау 
к�рсетіп, Жетібай кенті әкімдігінің алды-
 на келіп, жұмысшы лар дың талаптарын 
орындауды талап етті. Осыған дейін West 
Oil Software жұмыс шыларының талабын 
Маңғыстаудағы �зге компа ниялар: 
«БозащыТрансҚұрылыс» пен мұнай иге -
руді химияландыру кәсіпор нының жұ  -
мысшылары қолдаған болатын.

Алайда оларға жұмыс беруші тарап 
мұнайшылардың талабы орынсыз екенін 
айтады. West Oil Software ЖШС таратқан 
мәлімдемеде ұжымдық шарттың және 
еңбек заңнамасының талаптарын толық 
орындап отырғанын, жұмысшыларға 
беретін еңбекақы басқа мұнай сервис 

кәсіпорындарының жалақысынан артық 
екенін айтады. 

Ал митингке шыққан мұнайшылардың 
алатын айлығының қанша екеніне келсек, 
табыс тым т�мен емес сияқты. «Ойл 
Транспорт Корпорейшэн» ЖШС бас 
директоры Ербол Тұрниязовтың блогер 
Азамат Сәрсенбаевқа берген сұхбатындағы 
мәліметке сүйенсек, 2018 жылы кәсіпорын 
қаржылық жағдайына байланысты «5/50»  
бағдарламасын іске асырған. 

«Сол кезде қазіргі наразылыққа шық-
қан жұмыс  шылардың к�пшілігі «5/50» 
бағдарламасы бойынша 10-12 млн теңге 
к�лемінде �те мақы алып, �з ерік терімен 
жұмыстан шық ты. 5темақы т�лемдерінің 
жалпы сомасы 46 млрд теңгеден асты. 
Енді бұл жұмысшылар �здері жекеменшік 

компа нияда қызмет етіп жатып, ұлттық 
компа нияға қайтадан штатқа қабылдауды 
талап етеді. Сондық тан бұл әрекеттері 
заң сыз», – дейді ол.

Компания басшылығының айтуынша, 
жұмысшыларға еңбекақы разрядына 
қарай т�ленеді. «Мәселен, ж�ндеу жұмы  -
сы ж�ніндегі 3-разрядты слесарь қолына 
302 000 теңге алса, 5-разрядты ж�ндеу 
слесарына 478 000 теңге т�ленеді. Жоғары 
разрядты мамандықтарға келсек, автомо-
биль кранының машинисі 709 000 теңге, 
цементтеу  агрегатының машинисі 
665 000 теңге, цистерна жүргізушісі, 
бесінші раз ряд – 598 000 теңге алады. Ал 
ПАЗ авто бусының жүргізушісінің жа -
лақысы – 533 000 теңге», – дейді Ербол 
Тұрниязов.

Оның айтуынша, West Oil Software 
ЖШС қызметкерлері 5 күндік жұмыс кес-
тесімен 8 сағат жұмыс істейді. Ішінара 
12 сағаттық ауысыммен істейтіндер бар, 
бірақ оларға қосымша ақы т�ленеді. 

Ереуілдің сегізінші күні 18 жел-
тоқсанда West Oil Software ЖОО бас-
шылығы �з қызметкерлерінің әрекетіне 
түсініктеме беріп, ереуіл салдарынан 
мұнай �ндіруші компанияларды к�лікпен 
қамтамасыз ісіне кесірі тиіп жатқанын 
атап �тті. Осы ған бай ла ныс ты компания 
күн сайын келісімшарт талаптарын 
орын    дамағаны үшін 23 млн теңгеден ас-
там шығынға ұшы  рауда екенін мәлімдеді. 
Одан б�лек, ЖШС ереуілге байланысты 
«мұнай ұңғы маларында апат қаупі бар, 
бұл қор шаған ортаға және аза маттардың 
денсау лығына зиян келтіруі мүмкін, 
сондай-ақ тапсырыс берушіге эконо ми -
калық шығын келті реді», – деп мә-
лімдеді. Дегенмен компа ния Oil Trans-
p o r t  c o r p o r a t i o n  к о м   п а н и я  с ы м е н 
2027 жы л  ға дейін жасалған ұзақ мерзімді 
келі сім шартты орындауға қатыс ты �з 
мін        дет темелерін жүзеге асыруға дайын 
екенін хабарлады. 

Желтоқсанның 13 күні «Қаз Мұнай-
Газ» ҰК компаниясы West Oil Software 
ЖШС жұмысшылары қойған талаптарға 
қа  тысты мәлімдеме жасап, алғашқы екі 
та   лаптың орынсыз екенін жеткізді. «ҚМГ-
нің еншілес кәсіпорнының штатын ауыс -
тыруға қатысты талапты орындау мүмкін 
емес. 5йткені бұл жұмысқа орна ласу ке-
зегін күтіп отырған басқа жұмыссыз тұрғ-
ындардың құқығын бұзады. Ал бірың ғай 
еңбекақы т�леу жүйесі (ЕСОТ) – ком-
панияның ішкі жүйесі болғандықтан ҚМГ 
компаниялар тобына кірмейтін ұйым-
дарда қолданылмайды», – делінген мә-
лімдемеде. Осылайша, ұлттық ком пания 
Жетібайлық мұнайшылар айтқан үшінші 
талапты ғана қисынды к�ріп отыр. Бұл 
туралы таяуда БАҚ-қа берген жауа бында 
«ҚазМұнайГаз» АҚ т�рағасы Мағзұм 
Мыр зағалиев алдағы үш жыл ішінд е ҚМГ 
техниканы жаңартуға к�мек теседі деген 
шешімге келгенін айтты. 

«Ол 200-ден аса техниканы жаңартуға 
қатысты мәселе. Бұл оңай емес. Десе де, 
бұл та  лап ты қабылдадық», – дейді ол. 

Осыған орай, «ҚазМұнайГаз» компа -
ниясы West Oil Software ЖШС жұмыс -
шыларын еңбек тәртібін бұзбауға, орын-
далуы мүмкін емес талаптар қоймауға 
және жұмыстағы міндеттеріне қайта ора-
луға шақырып отыр. Айта кетейік, Жеті-
бай кентінде �тіп жатқан жұмыс шылар 
ереуілін Қарақия аудандық соты заңсыз 
деп таныған бо латын. Кеше аудандық 
прокурор Аманжол Айтуғанов та ми  тин-
гіге шыққан мұнай шыларды ақылға ша-
қырып, үндеу жол дады. Қоғам дық ком му-
  никациялар орталы   ғының хаба р   лауынша, 
А.Айтуғанов мұнайшы   лардың митингісін 
сот заңсыз деп танығанын ескертіп, заңды 
сақтауға ша қырған. Қарақия аудандық 
прокуроры Аманжол Айтуғановтың жұ -
мысшыларға ба ғыттаған видео мә лім-
демесі Маңғыстау облыстық проку ра-
турасының Инстаграм парақша сында 
жарияланды. 

«Заңсыз ереуіл орнында ағаш үй, ша-
тыр құру, бей неүндеу жасау және басқа да 
құрылғыларды табыстау немесе жәрдем-
десу әрекеттері жоғарыда аталған баппен 
сараланатынын ескертемін. Сот шешімі-
мен заңсыз деп танылған ереуілге қаты -
суды жалғастырған бірқатар қызмет-
кермен еңбек шарты бұзылды. Бұл – жұмыс 
берушінің заңды құқығы. Келе шекте бұл 
мәселені келісу комиссиясында қарауға 
мүмкіндік бар. Қа зір ҚК 402-бабы бойын-
ша ереуілді жал ғастыруға арандату әре-
кетіне байланысты қылмыстық іс тер-
гелуде», – деді Айтуғанов үндеуде. 

Сондай-ақ прокурор әлеуметтік желі-
лерде таратылатын жалған ақпарат Қыл-
мыстық кодекстің 274-бабы (К�рінеу 
жал ған ақпарат тарату) бойынша қылмыс-
тық жауаптылыққа әкеп соқтыратынын 
ескертті. Дегенмен жұмысшылар ереуілге 
шығуды жалғастыруда. Он күн бойы 
суық   қа қарамастан наразылығын жалғас-
тырып жатқан мұнайшылар қойған талап-
тары орындалмайынша тарамайтынын 
айтады. 

Бауыржан БАЗАР

Нұрлан ЖҰМАҒҰЛОВ, 
Energy monitor қоғамдық қорының жетекшісі:  

– Биыл Жаңа�зен тұрғындары да «5зенмұнайгаз» компаниясына 
жұмысқа тұру туралы талап айтып, шу к�терген болатын. Ал 
Жетібай ауылының тұрғындары 30 наурызда аштық жариялап, 
«Маңғыс таумұнайгаз» компаниясына жұмысқа алсын деп талап 
қойған. Одан б�лек, к�ктемде «Бер;лі Маңғыстау Company» ЖШС 
бұрынғы қыз меткерлері бас к�теріп, «5зенмұнайгаз»-ға кіреміз деп 
талап етіп, Астанаға дейін келді. Бір жағынан Үкімет пен ұлттық 
мұнай-газ компанияларының �зі осындай шу шыққан сайын 
мәселені уақытша шешудің тетігін қарастырады. Түпкілікті шешім 

шықпай, бұл мәселе қайталана береді. «ҚазМұнайГазда» жыл сайын ЕСОТ бағдарламасы бойынша 
жалақы �сіп жатыр. Оны к�ріп отырған басқа компаниялардың немесе сол «ҚазМұнайГазға» 
қызмет к�рсететін компаниялардың жұмысшылары біздің де ақшамыз �ссін деп талап етеді. 
Алайда бәрін ұлттық компанияға алу мүмкін емес қой. Жергілікті тұрғындар ойлауы мүмкін, 
осылай ереуіл жасап, сұрай берсек бере береді деп. Жоқ, әр нәрсенің шегі бар, оны түсінуіміз 
керек. ;р компания �з мүмкіндігіне байланысты қызметкерін қамтамасыз етеді. Егер компания 
басшылары шығынға жұмыс істесе, компаниясын жауып кете береді. Онда бюджетке түсетін табыс 
тоқтайды. Инвестициялық ахуал т�мендейді, имиджге нұқсан келеді. Сондықтан ондай жағдайға 
жеткізбей, шешім шығару қажет.

Олжас БАЙДІЛДИНОВ, 
Энергетика министрлігі қоғамдық кеңесінің мүшесі:  

– Сот жұмысшылардың ереуілін заңсыз деп тапты, мен ол шешіммен 
келісемін. Олардың бұл әрекеті компанияның технологиялық жұмыс 
үдерісіне кедергі келтіріп, шығын әкеліп жатыр. Сол себепті ереуіл-
шілердің мұндай әрекетіне тыйым салу керек деп білемін. Жұ мыс  -
шыларды айдап-салып отырғандардың аты-ж�нін құзырлы органдар 
анықтап, арнайы база құру керек. Сол кезде ол база арқылы жұмыс 
беруші �зіне қандай қызметкерді жұмысқа қабылдап жатқанын анық 
біліп отыратын болады. Осы уақытқа дейін министр де, «ҚазМұнайГаз» 
ком паниясы басшылары да олардың талабы орын   далмайтынын айтып, 

нақты уәждерін келтірсе де олар ереуілдерін тоқ   татпай, жұмысқа шықпай жатыр. Мен батыс аймақтың 
тума сымын. Сол себепті ол жақтағы жағдайды жақсы біліп отырмын. Егер істеп жатқан жұмысың �зіңе 
ұнамай ма, жабысып отырудың қажеті жоқ, �зіңе ұнайтын кәсіпорынға барып жұмыс істе. Жұмыс істеп 
жатқан �зге адамның к�ңіл-күйін, ойын бұзып, ондай әрекетке бармау керек. Мәселен, мен әуежайдың 
қасында тұрсам ұшқыш болып қызмет етуге міндетті емеспін ғой. Сол сияқты бұл жерде де сондай 
к�зқарас болуға тиіс. ;р компания �зіне іскер, тәртіпті жұмысшыны алғысы келеді. Жұмыс істемейтін, 
шатақ шығарғыш адамды кім алғысы келеді?! Нарық заманында кәсіби адамға қайда да жұмыс бар, 
табады. Оның үстіне кен орындарының да к�зі бар, біраз жылдан кейін түсім азаяды, сол кезде басқа 
жұмыс іздеуге тура келеді. 
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– Еліміздің денсаулық сала сын-
да шешімін күткен біршама мәселе 
бар. �сіресе, мемлекеттік әлеу-
меттік ме ди циналық сақтандыру 
жүйесін жетілдіру �зекті болып 
отыр. �зіңіз де естіген боларсыз, 
М�МС-ке тұ рақ ты түрде ақша 
ауда рып отырса да, 300 мұғалімнің 
тиісті медициналық к�мекті ала ал-
ма ғаны туралы шу бол ды. Бұл 
мәселе шешімін тапты ма?

– Иә, бұл мәселеден хабар дар-
мын. Мәжіліс депутаттары жазда 
�ңірлерді аралаған кезде мұғалім-
дер осы мәселе бойынша шағым-
дарын жеткізген болатын. Бұл 
бо йын ша әріптесім, депутат Жұл-
дыз Сүлей мен ова �зі жетекшілік 
ететін «AMANAT» партиясы жа-
нын дағы Білім және денсаулық 
сақ тау мәсе лелері ж�ніндегі рес-
пуб ликалық қо ғамдық кеңесте де, 
Мәжіліс қа быр ғасында да мәселе 
к�терді.  

Бұған жауапты медициналық 
сақтандыру қоры медициналық 
қыз метпен толық қамтамасыз ете 
алмай жатқанын тарифтің �суіне 
байла ныс ты қаржыландырудың 
тапшы лығы мен түсіндіріп отыр. 
Олардың мәліметінше, қазір қорға 
қосымша қаражат тарту мәселесі 
қаралып, алғашқы б�лігі түскен 
к�рінеді.  

М+МС бойынша түйткілдер  
мұнымен ғана бітпейді. Онда бұ-
дан басқа да жетілдіруді қажет 
ете тін тұсы к�п. Осыған байла-
нысты елі міздегі міндетті әлеу-
меттік меди цина лық сақтандыру 
жайы, ондағы олқылықтар, оны 
шешу жолдары Мәжілісте қазан 
айында �ткен Үкі мет сағатында 
арнайы қаралды. Парламентке 
Ден саулық сақтау министрі мен 
басқа жауапты мекеме бас шылары 
шақырылып, осы бо йын ша ақпа-
рат алдық, тиісті сұрақ тар мен 
та лап тар қойылды. М+МС жүйе-
сін жетілдіру жайы депутаттық 
корпустың тұрақты назарында.

– Ал М�МС-і жоқ, жүйеге тір-
кел меген азаматтар бар. Олар меди-
циналық к�мекті қалай алады?

– Бұл да �зекті мәселе. Қазір 
М+МС жүйесіне тіркелмегендер 
саны  3,5 миллондай адамды құ-
рай ды. 

Осы сақтандырылмаған жан-
дар   дың медициналық к�мек алуы-
на келсек, елімізде тегін медицина-
лық к�мектің кепілден дірілген 
к�лемі бекітілген. Аталған құжатта 
қамтыл ған санаттар бо йын ша ем 
шара лары ақысыз к�рсетіледі. 
Яғни, бұл азаматтар сырқаты ас-
қы нып кеткен де жедел медицина-
лық к�мекке жүгіне алады.

– Жалпы, М�МС жүйесін 
жетіл діру бойынша нақты қандай 
жос пар жасалуы керек деп ойлай-
сыз?

– Жоғарыда айтқанымдай, 
Мәжілісте �ткен Үкімет сағатында 
бұл мәселе егжей-тегжейлі қарас-
тырылды. Түрлі ұсыныс айтылды. 
Менің ойымша, тек М+МС  емес, 
аталған салаға түбегейлі реформа 
қажет. 

Ал М+МС жүйесін дамытуда 
ең алдымен халықтың осыған қа-
тысты наразылығы мен ұсынысы 
мұ қият қарастырылып, барынша 
ескерілгені ж�н. Бұл – бір. 

Екіншіден, ресурстарды ашық 
әрі тиімді басқаруды, жүйенің 
қар жы лық орнықтылығын қам-
тама сыз етуді және халыққа са-
палы әрі қол жетімді меди циналық 
к�мек к�р сетуді пы сықтау керек. 
+сіресе, ме дицина саласын қар-
жы лан дыру  дың әлемдік тәжіри-
бесін зерт  теп, со ның ішінде бізге 
ыңғай лы моделді бейім деп пай-
далануға назар аударған орын ды.

– Ресми ақпаратқа сәйкес, бү-
гін де денсаулық сақтау саласында 
8 мың  нан аса маман жетіспейді. 
Ма   ман тапшылығын жою үшін қан-
дай шаралар қабылдау жоспарланып 
отыр?

– Иә, елімізде медицина сала-
сы на кадр дайындау бағытында 
ше ші мін таппаған мәселе жетер-
лік. Дәрі гер лердің тапшылығы 
меди циналық к�мектің сапасы 
мен қолжетімді лігінің т�мендеуіне 
алып келетіні белгілі. Аталмыш 
мәселе, әсіресе ауыл дық елді ме-
кен  дер үшін аса �зек ті. Оның ішін-
де акушер-гине кологтар, пе диа-
трлар тапшы. 

Бұл ретте, ең алдымен дәрігер 
мамандығының тартымдылығы 
мен табысын арттыру қажет деп 
есеп теймін. Осы тұрғыда елімізде 
оң �з ге рістер бар. Ел Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев бұған ай-
рықша назар аударып, 2027 жыл ға 
қарай денсаулық сақтау саласына 
арналған шығын дарды жалпы ішкі 
�німнің 5 пайы зына дейін жеткізу 
ж�нінде тапсырма берді. 

Денсаулық сақтау саласын 
дамыту «AMANAT» партиясының 
сайлауалды бағдарламасында да 
қамтылған. Оны жүзеге асыру ая-
сында биыл дәрігерлердің орташа 
жалақысы 30%-ға, ал орта меди-
цина қызметкерлерінің жалақысы 
20%-ға �сті. 

Жалпы, медициналық кадр-
ларды даярлау саласына да жүйелі 
�згерістер қажет. +сіресе, грант 
б�лу, медицина саласындағы педа-
гогтердің білікті лігін арттыру жү-
йе сін жетілдіру қажет.  

Сонымен қатар маман тапшы-
лығын шешудің бір жолы ретінде 
телемедицинаны дамытуды ұсыну-
ға болады. Пандемия кезінде біз-
дің дәрігерлер қауымы қашықтан 
к�мек к�рсетуге, кеңес беруге 
едәуір ма шық танды. Осыны ары 
қарай �ріс тете түссе, бұл да �з 
жемісін береді деп ойлаймын.

– «Ауылдық денсаулық сақ-
тауды жаңғырту» ұлттық жобасы 
аясында ауыл медицинасын дамыту 
бағытын да қандай жұмыстар қолға 
алынып жатыр?

– Мемлекет басшысының тап-
сыр  масын іске асыру мақсатында 
«Ауылдық денсаулық сақтауды 
жаң ғырту» ұлттық жобасы іске 
асырылып жатқаны белгілі. Оның 
мақсаты – барлық ауылдық елді 
мекенді бас тапқы медициналық 
к�мек к�рсету ұйымдарымен қам-
тамасыз ету, шал ғайда �мір сүріп 
жатқан тұрғындарға сапалы меди-
циналық қызметті қолжетімді ету. 

Денсаулық сақтау минис трлі-
г і  н і ң  д е р е г і н ш е ,  ау ы л д а р д а 
биыл дың �зінде 100-ден астам 
меди циналық нысан қызметін 
бастай ды. Солардың бір пара сы-
на �зім таяуда Қызылорда �ңірі-

не бар ған жұмыс сапарымда куә 
бол дым. >ңірде денсаулық сақ-
тау са ласы бойынша 12 дәрігерлік 
ам  бу ла торияның құрылысы аяқ-
тал ған. 

Сонымен бірге жоба аясында 
елімізде заманауи медициналық 
жабдықтармен жарақтандырылған 
32 к�пбейінді орталық ауданара-
лық ауруханалар желісі ұйымдас-
тырыл мақ. Оларды білікті дәрігер-
лермен қамтамасыз ету, ауылдық 
емханалар жанынан дәріханалар 
ашу да  осы жоба аясында қолға 
алынған шара лар.

– Ауылдардағы медициналық 
мекемелерді жаңғырту және меди-
цина лық қызметтің сапасын арт-
тыру бағытында тағы қандай жұ-
мыс тарға назар аудару керек деп 
ой лайсыз?

– Ауыл – ұлтымыздың алтын 
бесігі. Кең-байтақ жерімізді иге ріп, 
ұлтымыздың асыл қасиеттері мен 
құндылықтарын сақтап отыр ған 
ауыл тұрғындарының денсау лығын 
қамтамасыз ету – маңызды міндет. 
Бұл тұрғыда жоғарыда атал   ған 
«Ауыл   дық денсаулық сақ тауды 
жаң  ғырту» ұлттық жоба сының бе-
ре рі к�п. Онда ауылдағы меди цина 
сала сын дамытуға сер пін беретін 
шаралар қатары жеткі лікті. Осы 
жоба іске асырыла бас   та  ған екі 
жыл дың ішінде к�пте ген емдеу ны-
саны салынып, пай да лануға беріліп 
жатыр. Жоба ая сын дағы істердің 
тиімді жүзеге асырылуына қоғам-
дық бақылауды күшейту ке рек. Бұл 
мәселе «AMANAT» пар тиясының 
да, де пу  таттар корпу сы ның да 
бақы лауында.

– Жаңа заманауи жабдықтармен 
қамтамасыз ету мәселесі қалай жү-
зе ге асып жатыр?

– +рине, сапалы құралсыз кез 
келген маманның қолы байла на-
тыны белгілі. Сондықтан еліміздің 
медицина саласын заманауи жаб-
дық  тармен қамтамасыз ету мәсе-
лесі маңызды. Бұл сауал негізінен 
осы салаға жауапты денсаулық 
сақтау мекемесіне бағытталғаны 
ж�н болар еді. Мен тікелей осы 
саланың мама ны болма ған дықтан, 
сала �кілдері ұсынған қолда бар 
мә ліметтермен ғана шектелуіме 
тура келеді. Ол бойынша бүгінде 
Денсаулық сақтау министрлігі жыл 
сайын құрал-жабдық алу үшін 
транс ферт арқылы әрбір облысқа 
тиісті қаражат б�ліп отыр.  

Жалпы, медицина саласы қо-
мақ   ты қаражатты қажет ететін  ин  -
но  вация  лық сала. >мір бір орын    да 
тұрған жоқ. Соған сәйкес, ғы лым 
да, технологиялар да үздік сіз даму 
үстін де. Жаңа емдік құрал дар, 
дәрілер ойлап табылуда. Елі міз де 
бұл салада қарап отырған жоқ. 
Ғылыми-зерт теулер мен із де ністер 
жүруде. Шетел дерден жаңа жаб-
дықтар алынуда. Соны мен бірге 
отандық маман дары мыз да �з �нім-
дерін ұсынуда. Ұзаққа бар  май-ақ 
ғалымдарымыздың пан    де мия ке-
зінде QazVac вакцина сын әзірлеп, 
енгізгенін айтсақ та жет кілікті. Бұл 
біздің осы салада зор әлеуетіміз 
барын к�рсетеді. Осы бағыттағы 
ізденістер мен жо ба лар ға қолдау 
к�рсету жалғасын таба беруі тиіс.

– Саланы цифрландыру бағы-
тын да нақты атқарылуға тиіс жұ-
мыс тар қандай?

– Қазір цифрландыру барлық 
сала ны қамтыды. Бұл ретте меди-
цина саласы да қарқынды түрде 
цифрлан дырылу үстінде. +сіресе, 
қаржылан дыруды тиімді басқа-
руда, теле меди цинаны дамы туда 
цифрландырудың тигізетін пай-
дасы мол. 

Осы бағытта елімізде «Е-Ден-
саулық» платформасы енгізілген. 
Бұдан б�лек, Damumed және тағы 
да басқа бірқатар медициналық 
ақпараттық жүйе жұмыс істейді. 
Алайда осылардың арасында бай-
ла ныс әлсіз. Сондықтан олардың 
ара сында байланысты қалып-
тастырып, бірыңғай жүйе жасау 
керек. Сонда дәрігерлердің нау-
қас тардың дерек терін түрлі меди-
циналық ақпараттық жүйеге ен-
гізуге кететін уақыты үнем де летін 
еді. Артық жүктемеден арыл ған 
соң науқастарға да жеткілікті к�ңіл 
б�луге уақыт табылып, қызмет са-
па сы арта түспек.

– �ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Тілекгүл ЕСД�УЛЕТ

Елнұр БЕЙСЕНБАЕВ, 
Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясының жетекшісі:  

ҚАЗАҚСТАН МЕДИЦИНАСЫНЫҢ 
ҒЫЛЫМИ ӘЛЕУЕТІ ЖОҒАРЫ

«Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы қоры» 
АҚ-ның (бұдан әрі – БЖЗҚ, Қор) ұйымшыл 
ұжымы 2023 жылы алға қойған мақсат-мін-
деттерін жоғары кәсіби деңгейде орындап, әрбір 
отандасымыз үшін, тұтастай алғанда мемлекет 
мүддесі үшін маңызды бірқатар стратегиялық 
міндетті жүзеге асырды. 

2023 жылы зейнетақы жүйесін реттейтін 
еліміздің басты құжаты – +леуметтік кодексті 
әзірлеу бойынша үлкен жұмыстар жүргізілді. 
Қор мамандары жинақтаушы зейнетақы 
жүйесінің жұмысын жақсарту, бұрын қолда-
ныста болған заңнамалық ережелерді жаңа 
�згерістерге бейімдеу барысында қызу белсен-
ділік танытып, іргелі ұсыныстарын енгізді.         

+леуметтік кодекс зейнетақы жүйесіндегі 
бірқатар жаңашылдықты қарастырады. Атап 
айтсақ:

• Салымшылардың инвестициялық мүмкін-
діктері кеңейді  

Міндетті зейнетақы жарналары және 
міндетті кәсіптік зейнетақы жарналары есебінен 
зейнетақы жинақтарын инвестициялық порт-
фельді басқарушының (ИПБ) сенімгерлік бас-
қаруына беру кезінде зейнетақы жинақтарының 
ең т�менгі жеткіліктілік шегі ескерілмейді. 
+леуметтік кодекс күшіне енген кезден бастап 
салымшы аталған зейнетақы жинақтарының 
50%-ға дейін, ал ерікті зейнетақы жинақтарын 
100%-ға  дейін ИПБ-ның сенімгерлік бас-
қаруына беруге құқылы.

• Зейнетке әскери қызметтен шыққан 
зейнеткерлер зейнетақы жинақтарын тұрғын үй 
және емделуге толық к�лемде пайдалана алады  

Зейнетке еңбек сіңірген жылдары бойынша 
шыққан зейнеткерлер міндетті зейнетақы 
жарналары есебінен қалыптасқан зейнетақы 
жинақтарының 100%-ға дейін тұрғын үй 
жағдайларын жақсартуға және емделуге 
пайдалана алады.  

 
• Жерлеуге арналған т�лем ұлғайды
БЖЗҚ-да, ЕЖЗҚ-да зейнетақы жинақтары 

бар адам қайтыс болған жағдайда жерлеуге ар-
нал ған біржолғы т�лем сомасы тиісті қаржы 
жы  лына арналған республикалық бюджет ту-
ра лы заңда белгіленген АЕК-тің 52,4 еселенген 
м�лшерінен 94 еселенген АЕК-ке дейін, бірақ 
қайтыс болған адамның жеке зейнетақы шо-
тында бар қаражаттан аспайтын м�лшерге 
ұлғай ды. Ол қайтыс болған адамның отбасы 
мү шелеріне т�ленеді.  

• Жұмыс берушінің міндетті зейнетақы 
жарналары

 2024 жылдың 1 қаңтарынан бастап БЖЗҚ-
ның міндеттеріне қосымша жұмыс берушінің 
міндетті зейнетақы жарналарын (ЖМЗЖ) тарту 
жүк телді. ЖМЗЖ тек 1 975 жылғы 1 қаңтардан 
кейін туған жұмыскерлер үшін жұмыс берушінің 
�з қаражаты есебінен жүзеге асырылатын бо ла-
ды және жұмыскердің ай сайынғы табысынан: 
2024 жылғы 1 қаңтардан бастап 1,5% м�лшерінде 
бе л гіленіп, 2028 жылы 5%-ға жеткенге дейін жыл 
сайын 1%-ға ұлғайып отырады. ЖМЗЖ-ны осы-
лай кезең-кезеңмен енгізу жұмыс берушіге түсе-
тін жүктемені жеңілдетуге мүмкіндік бере ді.

• Зейнетақы жарналары барлық азаматтар 
үшін міндетті 

 Салық агенттері болып табылмайтын жеке 
тұлғалармен нысанасы жұмыстарды орындау 
(қызмет к�рсету) болып табылатын азаматтық-
құқықтық сипаттағы шарттар бойынша табыс 
алатын жеке тұлғалар және Қазақстан 
Республикасының аумағында тұрақты тұратын, 
Қазақстан Республикасындағы халықаралық 
ұйымдардың �кілдіктерінде, Қазақстан 
Республикасында аккредиттелген шетелдік 
мемлекеттердің дипломатиялық �кілдіктері мен 
консулдық мекемелерінде жұмыс істейтін жеке 
тұлғалар БЖЗҚ-ға МЗЖ т�леуге міндеттелді. 
Осылайша, болашақта лайықты т�лемдермен 
қамтамасыз ету үшін халықты жинақтаушы 
зейнетақы жүйесімен қамту шегі кеңейе түсуде. 

• БЖЗҚ комиссиялық сыйақысының 
т�мендеуі  

 БЖЗҚ комиссиялық сыйақысының 
шамасы зейнетақы активтерінің 0,01 пайызынан 
айына 0,008 пайызға дейін азайды. Бірақ 

респуб ликалық бюджет туралы заңда белгі-
ленген және тиісті қаржы жылының 1 қаң-
тарында қолда ныста болатын 0,04 еселенген 
айлық есептік к�рсеткіштің к�бейтіндісі ретінде 
айқын далатын шамадан және Бірыңғай жи-
нақтаушы зейнетақы қорында тиісті күнтізбелік 
айдың 1-күніндегі жағдай бойынша міндетті 
зейнетақы жарналары есепке алынатын зей-
нетақы жинақ тары бар салымшылардың (алу-
шылардың) жеке зейнетақы шоттарының са-
нынан аспауы тиіс.

+леуметтік кодекс қабылданып, қолданысқа 
енгізілген күннен бастап Қор мамандары түрлі 
байланыс арналары арқылы халыққа ақпарат-
тық-түсіндіру жұмыстарын белсенді түрде 
жүргізіп келеді.  Жинақтаушы зейнетақы жүйе-
сіне +леуметтік кодекске байланысты енгізілген 
�згерістер туралы егжей-тегжейлі ақпаратты 
Қордың ресми сайтынан алуға болады. 

2023 жылы қазақстандық жинақтаушы 
зейнетақы жүйесі 25 жылдық мерейтойын атап 
�тті. Бұл – атқарылған қыруар жұмыстың нәти-
жесін бағдарлау, сонымен бірге оны жалғастыру, 
дамыту, жетілдіру және жаңа міндеттерді 
белгілеу белесі болды. Халықаралық әлеуметтік 
қамсыздандыру қауымдастығымен (Х+ҚҚ) 
бірлесіп �ткізілген «Міндетті жинақтаушы және 
аралас зейнетақы жүйелерін дамыту келешегі» 
атты жоғары деңгейдегі халықаралық д�ңгелек 
үстелге 150-ге жуық отандық және шетелдік 
жетек ші сарапшылар қатысты. Аталмыш іс-
шара әлемнің түкпір-түкпірінен келген 
сарапшылар, саясаткерлер мен мүдделі тараптар 
үшін пікір б�лісіп, озық тәжірибе алмасу мен 
зейнетақы жүйесінің болашағына бағыт-бағдар 
берудің бірегей платформасына айналды. Үздік 
әлемдік үлгілерді талдау, тәжірибе алмасу – бұл 
бүкіл жүйені дамытуға, сондай-ақ зейнетақымен 
қамсыздандыру саласы мамандарының кәсіби 
�суіне ықпал еткен маңызды қадам болды. 
Д�ңгелек үстел барысында инновациялық 
шешімдер мен технологиялар талқыланды. 
Осылайша, жиын тарих бедерінде Қазақстан 
үшін ғана емес, зейнетақы жүйесін дамытуға 
мүдделі әлемдік қоғамдастық үшін де маңызды 
шара ретінде айшықталды.          

2023 жылы Қазақстанның зейнетақы жүйесі 
алғаш рет халықаралық рейтинг – Mercer CFA 
институтының жаһандық зейнетақы индексіне 
енгізілді. Талдау және жан-жақты бағалау нә-
тижелері бойынша еліміздің зейнетақы жүйесі 
осы рейтингте 47 қатысушының арасынан 
20-орынға ие болып, к�птеген дамыған елдерді 
шаң қаптырып кетті. Зейнетақы жүйелері түрлі 
талап тұрғысынан бағаланып, �з кезегінде 
Қазақстан «тұтастық» және «тұрақтылық» 
сынағы бойынша ең жоғары баға алды. Жалпы 
ха лық аралық зерттеу нәтижелері әртүрлі мем-
лекеттердегі зейнетақы жүйелерінің мәселелерін 
ше шу мүмкіндіктері мен даму әлеуетінің әр-
қилы екенін к�рсетті. Бірақ біз орта жолда тоқ-
тамай, озық нәтижеге жету жорығын жалғастыра 
беретін боламыз.

Жаңа Ұлу жылы қарсаңында Қорда тағы бір  
ірі тың жобаны іске асыруға белсенді дайындық 
жұмыстары жалғасып жатыр. 2024 жылғы 1 
қаңтардан бастап Мемлекет басшысының 
тапсырмасы бойынша «Ұлттық қор – балаларға» 
бағдарламасы іске асырылмақ. Отанымыздың 
барлық жеткіншек азаматтарына жыл сайын 
Ұлттық қордың инвестициялық табысының 
50% м�лшері есептелетін болады. Осындай аса 
жауапты шараны іске асыру барысында Қорға 
бағдарламаның операторы болу және 
балалардың шоттарындағы нысаналы талаптар 
мен нысаналы жинақтардың есебін жүргізу 
міндеті сеніп тапсырылды. Бұл жаңа сынақ. Бұл  
жобаның да абыроймен жүзеге асырылатынына 
кәміл сенім мол. «БЖЗҚ» АҚ-да бірегей ақ-
парат тық-технологиялық жүйелер мен дамыған 
�ңір лік желілер ғана емес, сонымен қатар 
теңдесі жоқ тәжірибеге ие кәсіби мамандар легі  
бар.  

 «Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы қоры» 
акционерлік қоғамы – Қазақстандағы жинақ-
таушы зейнетақы жүйесінің есебін жүргізетін 
жалғыз қаржы институты. Қордың қызметі – 
ашық, бағыты – айқын, міндеті – күрделі құры-
лым. Халықтың қаржылық сауатын ашып, қа-
зы налы қарттығына қаржы жинауына жүйелі 
түрде жол к�рсетіп келе жатқан еңселі ұйым.    

ЖИНАҚТАУШЫ ЗЕЙНЕТАҚЫ ЖҮЙЕСІ: 
2023 ЖЫЛҒА ШОЛУ

�аза�станны
 жина�таушы зейнета�ы ж�йесіне �тіп бара жат�анына  биыл ширек 
�асыр толды. Ол �зіні
 �алыптасып, дамуыны
 біраз сатысын арт�а тастап, д�рыс 
ба�ытта келе жат�анын жыл сайын дәлелдеп келеді. �ош айтыс�алы т�р�ан 2023 
жыл да жина�таушы ж�йе �шін жемісті болды. Елімізді
 жина�таушы зейнета�ы 
ж�йесінде биыл орын ал�ан елеулі о�и�алар�а то�талса�.
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Адам денсаулы�ы – �о �ам байлы�ы. 5рбір адам �з ден-

саулы�ын са�тай отырып, елімізде  саламатты �мір сал тын 

�алыптастыру�а �з �лесін �осуына болады. Ал меди цина ны
 

халы� �шін �олжетімділігі, М5МС және ауыл медицинасын 

дамыту, маман тапшылы�ын шешуде біршама мәселе бары 

рас. Осы орайда біз Парламент Мәжілісіні
 депутаты Елн�р 

Бейсенбаевпен с�хбаттас�ан едік.



«Орта білімнің сапасы – табысты ұлт болудың тағы бір маңызды шарты. 
Әрбір оқушының білім алып, жан-жақты дамуы үшін қолайлы жағдай 
жасалуға тиіс. Сол үшін «Жайлы мектеп» ұлттық жобасы қолға алынды», – 
деп Президент Жолдауында атап өткендей, орта білім саласындағы 
сапа мәселесі бойынша биыл біршама жұмыстың нәтижелі, жемісті 
межеге жеткені жайлы тарқата айтқан жөн болады.

�уелі «Жайлы мектеп» деген ұлттық 
жобаның атауына мән берейікші. Ол 
қандай мектеп, несімен жайлы дейтін де 
боларсыз. 

«Жайлы мектептің» ең басты ерек  -
шелігі – мектептер ауылда да, қалада да 
жаңа бірыңғай стандарт бойынша салы-
нады. Бастауыш және жоғары сынып 
оқушылары б!лек-б!лек блокта оқиды. 
�р блок оқу кабинеттерімен, дәретхан-
лармен және спортзалдармен қамтамасыз 
етілген. Балаларға бейне   бақылау, дыбыс-
тық хабарлау сынды күшейтілген қауіпсіз-
 дік шараларын орнату к!зделген. Бұрын -
ғыдай таласып-тармасып, киім ілгішке 
жүгірмейтіндей ауыстырып киетін киімге 
арналған жеке шкафтарына дейін қарас-
тырылған. Мұның бәрі баланың шығар-
машыл, ер кін ойлы, бар ынта-жігерін 
білім мен шығармашылыққа арнаған 
сапалы ұрпақ болуы үшін жасалып жатқан 
дүние. 

Мұндай мектептерде физика, химия, 
биология, робототехника пәндеріне 

арналған кабинеттер заманауи техни  -
калармен жабдықталған. Қазақстан  
Прези  дентінің сайлауалды бағдарла   масын 
орындау мақсатында биыл 18 !ңір дегі 
718 мектепте 1 004 кабинет, атап айтқанда, 
химия – 248, физика – 261, биология – 
2 3 2 ,  ST E M  –  1 7 2 ,  р о б о   т о т е х н и к а  
91 кабинет іске қосылуда. Ал бұған дейін 1 
200 орындық мектеп  терде бір ғана спорт 
залы бар болса, «Жайлы мектепте» бір-
неше спорт зал болмақ. Бұл да бір еркін 
дамудың, спорттық идея   ларды іске асыру-
дың жақсы мүмкіндігі дер едім. Сондай-ақ 
бұл мектептер нысандар құрылысын 
бақылайтын дирекцияның үйлестіруімен 
салынады. Бұл дегеніміз – рәсімдерінің 
мерзімін жеделдетуге және құрылыс сапа-
сын қам тамасыз етуде ең оңтайлы жол.    

Білім саласы осы жылдар ішінде бір -
неше реформалық кезеңнен !ткенін бі-
лесіздер. Оның ішінде нәтижелісі де, іске 
аспағаны да бар.  Демографияның, 
ауылдан қалаға қоныс аударушылардың 
нақты статистикасына талдау жүргі  -

зілмегендіктен, үш ауысымды меткептер 
жазылмас жарадай халықты мезі қылғаны 
!тірік емес.  Бұл туралы да Пре зи-
дент: «;кінішке қарай, бүгінге дейін к!п 
талқыланғанына қарамастан, үш ауы-
сымды, апатты ескі мектептер мәсе лесі 
шешілген жоқ. Сондықтан осы ұлт тық 
жобаның жүзеге асырылуы Үкіметтің де, 
жергілікті атқарушы органдардың да 
ерекше бақылауында болуға тиіс. Үкімет 
пен Есеп комитеті әрбір теңгенің к!з-
делген мақсатқа жұмсалуын қамтамасыз 
етуі қажет. �кімдер жыл соңына дейін 
жер, инфрақұрылым ж!ніндегі барлық 
мәселені шешуі керек. Мұнда еш ақта -
лудың реті жоқ. Сондықтан !ңір басшы  -
ларының жеке жауапкершілігін күшейту 
ж!ніндегі ұсынысты қолдай мын. Құ  -
рылысы 2023 жылы басталуға тиіс мек   теп-
тер үшін жер учаскелерін б!лу және 
инфра құрылымға қосу ж!ніндегі барлық 
мәселе бір ай ішінде шешілуі керек. 
Қалғандары жыл соңына дейін. Үкіметке 
әрбір !ңірдің осындай міндеттемелерін 
айқындап, олардың орындалуын бақы-
лауды тапсырамын», – деп айтқанын 
негізге алып біршама жұмыс атқарылды.

Ал енді мысал ретінде кейінгі 10 жыл-
ды алып қарасақ, мектеп оқушы ларының 
жалпы саны 1 млн балаға !скен. Бүгінде 
жалпы бала саны 3,7 млн-ға жетті. Оған 

келіп урбанизация, к!шіп-қонып жатқан 
халық, уақыттың сырғуына сәйкес тозып, 
құлайын деп тұрған мектептерді де 
қосайық. Сол баяғы, үш ауысымды 
мектептің себебі !зінен-!зі шыға келеді. 
�р нәрсенің есебі осылай нақты талдан са, 
мұндай олқылық болмас еді. Алайда 
бүгінде бұл күн тәртібінде тұрған мәселе. 
Сенаттағы жұмыс топтары үш ауысымды 
мектептердің жайын тұрақты бақылауда 
ұстап, заңнамасын жіті қадағалап отыр. 
Президент Жолдауында «Біз 2025 жылға 
дейін 800 мың баланың  заманауи мек-
тепте оқуына жағдай жасаймыз. Осы  -
лайша, апатты жағдайдағы және үш 
ауысыммен оқитын мектеп мәселесін то     -
лық шешеміз.  Бұл ауыл және қала 
мектептерінің айырмашылығын едәуір 
азайтады» деген с!зіне сәйкес, 2023 жыл-
дың 1 желтоқсанынан бастап 88 мың 
орындық 96 жаңа мектеп қолданысқа бе  -
рілді. Ал жылдың соңына дейін 49,8 мың 
орындық 69 мектеп қолданысқа беріледі 
деп жоспарланып отыр. Осы орайда айта 
кетейік, бұл жаңа мектеп   тердің қолда-
нысқа берілуі үш ауысымдық 29 мектеп 
пен апатты жағдайда тұрған 12 мектептің 
мәселесін шешеді деп жоспарлануда. 

 «Жалпы, мектеп салу Үкімет және 
әкімдіктер үшін басты міндеттің бірі 
болуы керек. Жемқорлар сотталғанда 

олардың заңсыз тапқан қаржысы мемле-
кетке !тіп, түгелдей мектеп құры   лысына 
жұмсалуға тиіс. Үкімет осы бастаманы заң 
тұрғысынан рәсімдеу туралы шешім 
қабылдауы керек», – деп жемқорлардың 
заңсыз тапқан ақша    сының қайда жұм-
салатынын Президент халыққа Жол-
дауында нақтылап атап !туіне сәйкес, 
сыбайлас жемқорлардың қаржы сы !нді-
ріліп, Білім беру инфра  құры лымын қолдау 
қоры  құрылған сәттен бастап қордың 
арнайы шотына 151,7 млрд теңге түсті. 
Соған орай Оқу-ағарту министрлігі қор 
қаражаты есе бінен жалпы сомасы 96,5 
млрд теңгеге 76 738 орындық екі ауысымды 
62 мек  тептің құрылысын қаржыландырды. 
Ал осының ішінде 28,6 мың орындық 
17 мек    теп 1 желтоқсанда қолданысқа 
берілді. 

 Түйіндей келсек, 2023-2024 оқу жы-
лында «Жайлы мектеп» ұлттық жобасы 
бойынша 740 мың  оқушыға арналған 369 
мектептің құрылысы жоспарланған. 
Оның ішінде 461 мың орындық 217 мек -
тептің құрылысы биыл басталған еді. 
Сондай-ақ мектеп ішіндегі қауіпсіздік 
мәселесі де қайта қарастырылып, мек теп-
 тердегі үздіксіз қызмет ететін қауіп сіздік 
жүйесі үшін жергілікті бюджеттен 23 млрд 
теңге қарастырылып отыр. 

«Президентіміз  Қасым-Жомарт  
Тоқаев Орнықты даму мақсаттарына қол 
жеткізу ұлттық басымдыққа ие екенін 
айтты. Осы бағыттағы жұмыстарға депу-
таттық корпусты жұмылдыру үшін Пар-
ламенттік комиссия құрылды», – деп 
Сенат Спикері Мәулен �шімбаев !з 
с!зінде атап !ткеніндей, бүгінде әріптес-
терімізбен бірлесіп, орта білім беру сала-
сында сан түрлі мәселені уақытылы әрі 
жүйелі түрде шешу үшін жұмыла кірісіп, 
елге қызмет етудеміз. Болашақ – бүгінгі 
маңдай терің, ертеңгі биік үмітің! Ел 
мерейі !се бергей! 

Амангелді ТОЛАМИСОВ, 
Парламент Сенатының депутаты

ЖАҢАРҒАН ЖҮЙЕ, ЖАЙЛЫ МЕКТЕПЖАҢАРҒАН ЖҮЙЕ, ЖАЙЛЫ МЕКТЕП

Кейде алыс сапарға шықсаңыз, алуан түрлі ой кешіп, тіпті сол ұшан- 
теңіз ойдың құшағынан шыға алмай қалатын сәттеріңіз болады. Мен осы 
са парға шығарда дәл сондай күй кештім. Сапар деп отыр ғаным – «Бо-
лашақ» бағдарламасы аясында АҚШ астанасындағы Джордж Вашингтон 
университетінде білім алу еді. Американың ұлан-байтақ атырабына күз 
асықпай келіп, кеш қайтады екен. Мүмкін мен аталған университеттің 
қақпасынан Сорбоннадағыдай «Құдай бер ме генді Сорбонна бере ал-
майды» деген сияқты ұлы сөз күткен шы ғармын, Вашингтонның тас мүсіні 
қойылған қақпаға қарай бергенім әлі есімде.

Асыға күткен оқу басталып, алғашқы 
күні профессорлармен таныстық. «Мен 
батыс саяхатшыларының қазақ даласы 
туралы жазған кітаптарын зерттеуге кел   дім» 
дегенім де, бір емес, бірнеше про   фес  сор 
қызығып, осы туралы білгісі ке  ле    тінін 
айтты. Сонымен, !з жоспарым бойынша 
алпауыт елдің астанасындағы кі  тапха налар 
мен архивтерден ел мен жеріміз туралы к!не 
кітаптарды іздеуге кірістім. Ең алдымен 
қоржыныма түске ні – аме   рикалық жазушы 
Мэри Лоу Мэсейдің «Дала ертегілері» атты 
кітабы болды. Қазақ  тың он тоғыз ертегісіне 
к!р  кем аударма жасап, АҚШ оқырман  -
дарына ұсыныпты. 

1968 жылы Нью-Йорк қаласында 
баспадан шыққан Stories of Steppes, «Да ла 
ертегілері» атты бұл кітап Вашинг   тондағы 
Гельман кітапханасында 55 жыл дан бері 
сақталыпты. Бірінші бе ті нен соңғы бетіне 
дейін тұтастай қазақ тың ертегі кейіп-
керлерінің сурет   терімен безендірілген бұл 
кітап қазақтың дала лық мәдениеті, 
фольклорын, !мірге к!зқарасы, тұрмыс-
тіршілігінен хабар береді. Америкалық 
жазушы, зерттеуші ғалым Мэри Лоу 
Масей кітапқа қазақтың «Жалғыз к!зді 
дәу», «Бота», «Бір қалың дыққа үш күйеу», 
«Салақбай мен түлкі», «Сиқырлы бақ», 
«Алдар к!се мен бай», «Отыншының қы-
зы», «Ақылды ұры» «Ер Қосай батыр», 
«Ақымақ қасқыр» сияқты он тоғыз ерте-
гісін енгізген. 

Автор кітапқа кіріспесінде қазақ хал-
қының Орталық Азияның кең даласын 
мекендеген халық екенін, әрбір салт-дәс-
түрі ән мен күйден бастау алып, тор қа    лы 
той, топырақты !лімде !лең мен жоқ-
таудың р!лі барын, осындай емін-еркін 
!скен халықтың к!шпенді !мір барысында 
озық мәдениет пен мазмұны бай фольк -
лор   лық мұралар тудырғанын батыс оқыр-
мандарына түсіндіреді. Бізді қызық  -
тырғаны – оның қазақ ертегілерін АҚШ 
оқырмандарына таныстырған алғашқы  -
лардың бірі екені және осы ең бе гіне ба-
рын салып, сапалы істегені болмақ. 

«Дала ертегілерінде» автор оқырманға 
қазақ ертегілері түсінікті болу үшін әр 
ертегіге мазмұнына сай қыстырма сурет  тер 
берген, мысалы, «Жалғыз к!зді дәу» 
ертегісіндегі қыстырма суретті к!   ріп, «ме   -
нің қолымнан бәрі келеді» деп қас қайып 
тұрған қайсар да батыл дәуді есі мізге 
аламыз. Сонымен бірге осы ертегіде «Ай-
даһар» деген с!з жеті рет, «қымыз» с!зі үш 
рет !з атауымен, яғни қазақша атаумен 
берілген. Ал «Ақылды ұры» атты ертегіде 
«!мір-зая» атты жұлдызды Omir-Zaya деген 
атаумен кітапқа енгізген. Автор Мэри Лоу 
Мэсейдің кім болғаны ж!нінде ізденіп едік, 
оның жолдасы Джакпен бірге 1960 жыл   -
дардың басында Совет одағына саяхаттап 
барғанда, қазақ халқының ертегілерін 
!зімен бірге ала келіп, оны ағылшын тіліне 
аударғанын білдік. Қалай десек те, АҚШ 

кітап   хана сынан табылған «Дала ертегілері» 
атты бұл кітап қазақ халқының мәде  ниетіне 
батыс елдері ерте бастан қызық қанын ай-
ғақтайды.

Ал британдық журналист, тарихшы 
Ральф Фокстың осыдан бір ғасыр бұрын 
Нью-Йорк пен Бостон қалаларында қа тар 
жарық к!рген «Дала халықтары» ат ты 
кітабы да біздің тарихымыз үшін үл  кен 
олжаның бірі. Ол 1920 жылдары Ресейдегі 
Азамат соғысы аяқталған соң, Кеңестік 
Ресейге ат басын бұрып, ондағы халықтар-
 дың салт-дәстүрімен танысады. Сол 
сапарында ол құнды деректер мен суреттер 
жинап, «Дала халықтары» атты алғашқы 
кітабын жазады. Кітаптың екін  ші бетінде 
қазақ бүркітшісінің бей несі берілген, 
!ткен ғасырдағы қазақ қо      ғамының бей-
несі, мәдениеті, тұрмысы осы кітапта 
автордың к!ргендері ретінде баяндалады. 
Ең маңыздысы, Фокс бұл кітабында 
қазақты басқа батыс саяхат    шылары сияқ-
ты «қырғыз» демей, «қазақ» деп !з 
атауымен атаған. 

«�лем халықтарының ертегілері» атты 
антология 1961 жылы Нью-Йорк тегі Put-
nam's Sons баспасында ағылшын тілінде 
жарық к!рген. Бұл еңбекке қазақ ертегісі 
ретінде «Алдар к!сенің си     қырлы тоны» 
атты ертегі енген, аталған кі таптағы ерте-
гі   лерді Jean Layton есімді америкалық 
аудармашы ағылшын тіліне тәржімалаған. 
Антология George Washington универ-
ситетінің басты кітап  ханасы Гельман 
кітапханасында сақ   таулы тұр. Ал Америка 
универси    тетінде сақтал  ған «Совет одағы 
Орталық Азия және Қазақстан ертегілері» 
атты суретті кітап 1986 жылы ағылшын 
тіліне ауда   рылып, АҚШ оқырмандарына 
жеткен. Бұл топ та     маға қазақтың «Сатып 
алған түс» атты ертегісі еніп, қазақ сурет-
шісі Мең  ді  бай �линнің арнаулы салған 
суреттері қоса берілген.

Америкалық зерттеуші ғалым Хад сон-
 ның «Қазақтың әлеуметтік құры лы мы» 
атты зерттеу еңбегі 1938 жылы жа рық к!р-
ген. Қазақтың әлеуметтік ин ститут тары 
туралы жақсы зерттелген бұл еңбек этно -
логиялық зерттеу бағыты бойынша жа-
зыл  ған. Хадсонның бұл еңбегі қазақ 
қоғамындағы барлық әлеу меттік топтар-
дың негізі болған қазақ ру ларының қоғам-
дық орны, р!лі, оның экономикалық 
!мір ге, отбасына, некелік тұрмысқа, тап  -
тық айырмашылықтарға, саяси сәй  кес    -
тіктерге байланысын зерт теген бірегей 
кітап.

Питтисбург университетінің Hilman 
кітапханасында сақталған «Кеңес одағын-
дағы жаңа адам» атты кітабында үнді рево-
 люционері Үндістан Социа листік Респуб-
л икалық қауымдасты ғының мүше сі 
Бе  жой Кумар Синха Қазақстанға сапары 
ж!нінде сыр шертеді. 1925 жылы Канпурда 
!ткен Үндістан ұлттық конгресінің сес -
сия   сында «Хиндустан Сева Дал» науқанын 
ұйымдастырып кейін Британ үкіметінің 
қудалауымен Лахор, Раджах   мундри, 
Андаман түрмелерінде саяси тұтқында 
болған оның !з кітабына Қазақ станға 
сапары туралы деректерді қосуының !зі 
бір ғанибет. Бұл кітап Үндістанның Бом  -
бей, Ахмедабад, Жаңа-Дели қалала-
рындағы «Халық» баспасында 1971 жы лы 

басылыпты. Бүкіл кеңестік елдердің сол 
кездегі қоғамдық бейнесін тұрмыс-тірші-
лігін баяндайтын кітапта Орталық Азияға 
орналасқан Қазақ мемлекетінің ауыл 
шаруашылығы, !неркәсібі мен мәдениеті 
дамып жатқанын тілге тиек етеді. Бай-
қоңыр ғарыш айлағы мен тың игеру 
науқаны сияқты ақпараттарды қосады. 
С!йтсек, ол Алматыда !ткен тұңғыш Аф-
рика-Азия конференциясы делегатта-
рының қатарында болыпты. Осы үлкен 
жина лыста ол қазақ мәдениетіне қызық  -
қанын жасырмайды. «Ең алдымен, орыс 
балетін к!рдік, содан соң қазақтың халық 
биі орындалды. Тар к!йлек киген орыс 
би шілеріне қарағанда, бүкіл денесін жа-
уып тұратын қазақы к!йлек бишілерге құп 
жарасыпты. Келесі кезекте КСРО Халық 
әртісі Бибігүл Т!легенова есімді қазақ 
әншісі сахнаға к!терілді. Оның тамыл   -
жыған дауысы мені ғана емес, отырған 
к!рерменнің бәріне ұнағаны шындық. ;зі 
де, дауысы да әсем әншіге тәнті болудан 
жалықпадық. Оны с!з жоқ, «қазақтың 
бұлбұлы» деп атаған дұрыс болар. Осындай 
к!ңілді кештің құрметті қонағы болып 
отырғанымда, қасымда отырған қазақ 
әйелі маған Қазақстан  Республикасының 
альбомын сыйға тартты. �лгі естеліктің 
ішіне «Қазақ даласы мен ескерткіштерін 
естен шығармағайсыз» деп жазыпты. 
Олардың бұл сыйлығы сол сәттегі менің 
к!ңіл күйімді одан әрі к!теріп тастады» 
деп сол сәттегі к!ңіл күйін ағыл-тегіл 
ақтарып, Бибігүл Т!легенованың суретін 
кітабына кірістіреді.

Бе жой Кумар жазушы Мұхтар �уезов-
тің музей-үйіне баруды да ұмыт қалдыр-

мапты. «Музей десе, музей екен, !те ретті, 
ұқыпты орналастырылған, келген қонақ-
тарға жазушының !мір деректері туралы 
шағын фильм де ұсынылады»дей келе, 
Мұхтар Омарханұлының әдебиеттегі 
ерекше орны туралы жазады. «Ол шығар-
малары арқылы туған халқының оянуына 
еркіндік пен теңдік әлеміне қарай қадам 
басуына жол іздеді» деген баға береді. Бұл 
кітап та қазақ мәдениеті үшін қымбат 
жәдігердің бірі.

Қысқа ғана үш айдың ішінде осындай 
бірнеше қазаққа қатысты деректері мол 
құнды кітаптардың АҚШ кітапхана ла-
рынан табылуы бізге қазақ пен амери кан 
байланысының тек Қазақстан тәуел сіздік 
алғаннан кейін ғана емес, одан бұрын, 
анығын айтқанда сонау он тоғы зыншы 
ғасырдың ортасында басталға нын дәлел-
дейді. Кешегі кер заманда жер бетіне 
тары дай шашылған қазақтың !ткен 
дәуірге есесі кеткені анық. Ал сол қиын 
кездер тарих бетіне қалай жазылды, оны 
кімдер қағазға түсірді, енді соны зерттеу 
тым маңызды болмақ. Қазаққа қатысты 
деректері басым ағылшын ті лін  де жарық 
к!рген кітаптарды үлкен кітапханалардың 
с!ресінен к!ргенде менің есіме Джон 
Рескиннің «ұлы ха  лықтар тарихын ісімен, 
с!зімен және !нерімен жазады» деген ұлы 
с!зі түсті. Иә, қазақ халқы – ұлы халық. 
�йтпесе, соншама бай мәдениетті қалып-
тастырып, оны ұрпақтарға мұраға қалды-
рар ма еді? Ендеше, біз ұлы халқы мыздың 
тарихын әрқашан түгендеуге тиіспіз. 

 Дүйсенәлі �ЛІМАҚЫН,
 Вашингтон, АҚШ
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  Ауа райының күрт нашарлауына бай  -
ланысты ең әуелі 12 желтоқсаннан бас   тап 
республикалық маңызы бар «Батыс Еуропа 
– Батыс Қытай» автобанының «Тараз – 
Алматы» бағыты бойынша және облыстық 
маңызы бар бірқатар жолда к#лік қозғалысы 
тоқтатылды. Сондай-ақ жедел штаб құрылып, 
қар құрсауында қалған жолаушыларды 
құтқаруға 117 тех ника мен 103 маман 
жұмыл ды  рылды. 

14 желтоқсан күнгі мәлімет бойынша 
құтқару б#лімшелері 1 279 адамды құт  қарып, 
эвакуациялады. Олар Қордай ауда     нындағы 
6 жылыту пунктіне орна   ластырылды.

Ал Шу ауданында қатты жел мен жауған 
қардың салдарынан электр желі лері үзіліп, 

тірек тіректері құлады. «Шу – Отар» 
учаскесінде 11 жолаушылар пойы  зының 
қозғалысы тоқтатылып, олар  дың 
әрқайсысындағы орташа есеппен 500-700 
адамға к#мек к#рсетілді. 12 жүк пойызы #з 
уақытынан кешігіп, бұл жағ  дай да жығылғанға 
жұдырық болды. 

Облыстың 4 ауданының 32 елді меке-
нінде 8 882 абонент электр қуатынан 
ажыратылып, халық қара түнекте қалды. 
Бұл #з кезегінде газ құбырларының істен 
шығуына әкеліп соқтырып, бұқара жарықтан 
б#лек жылусыз қалды. 

Т#тенше жағдай жарияланған күннен 
бас тап қауырт желі н#мірі іске қосыл   ғаны-
мен, к#мек жетпей жатқаны туралы әлеуметтік 

желіде тараған ақпарат аз болмады. Мұндай 
жанайқайлар аудан дардан ғана емес, облыс 
орталығы Тараз қаласы тұрғындары тарапынан 
да түсіп, «Ұлы дала» ықшамауданының халқы 
шырыл қақты. Жарықсыз, жылусыз отырған 
жұртшылықтың шағымы үсті-үстіне 
түскенімен, жауапты сала маман   дары бәріне 
бірдей жете алмағаны рас. Нәтижесінде, 
тұрғындарға түндерін амалдап #ткеруге тура 
келді. 

15 желтоқсан күнгі таң да «суық» бас-
талды. Жол жиегінде қалып кеткен к#-
ліктерден 2 413 адам құтқарылса, оның 90-ы 
балалар еді. 600 адам үйлеріне қай тарылса, 
1 813 жолаушы алты ауылда ашылған жылыту 
пункттеріне жеткізілді. 5 азамат Қордай 
аудандық орталық ау руха  насына жатқызылды. 
Оның біреуі – нәресте. Олардың жағдайы 
дәрігер лердің бақылауына алынып, қажетті 
ем-дом к#рсетілді. Осылайша, екі күннің 
ішінде қар құрсауында қалып қойған 5 000 
адам құтқарылып, абырой болғанда адам 
шығыны болған жоқ. 

Жолда қалып кеткен жолаушылар 
санының к#птігінен Қордай және Шу 
аудандарында 825 орындық қосымша 9 
жылыту пункті іске қосылды. Құтқару 
шараларына 171 адам мен 76 бірлік тех ника 
тағы жұмылдырылды. Жолдағы блок-
бекеттерге полиция нарядтары қойылды. 

Электр желілерін қалыпқа келтіру 
бойынша «Жамбыл электр желілері» ЖШС 
к#мегімен 23 апаттық-құтқару тобы құрылып, 
27 арнайы техника жұмыл дырылды. 

Шу аудандық к#ліктік прокура  тура ның 
ақпараты бойынша, «Шу – Отар» учаскесінде 
тоқтап қалған 11 жолаушы лар пойызының 
бағыты қайта айқында лып, бүгінде жағдай 
жіті бақылауға алынып отыр.

Жалпы, Жамбыл облысында қыс мезгілі 
бір ша ма жылы #теді. Сондан да болар, 
жауапты мамандар бұл мәселеге атүсті 
қараған се кілді. Олай дейтініміз, облыс 
аума   ғында орналасқан асуларда жылда 
қиын жағдай қайталанып жатады. Қар 
жауып, жел тұрса болды, жолдар жабылғаны 
былай тұрсын, құзырлы органдар жылыту 
пунк       ттерін қосымша ашып, еріктілер жа  -
сағын құрып ала-#кпе болып жатады. Одан 
кейін Қордай, Күйік асулары сияқты 
аумақтарға ауа райы тосын мінез танытқанда 
к#лік қоятын тұрақтар ашу жағы ойлас-
тырылмағаны таңғалдырады. Aйтеуір, жол 
жиегінде, қар құрсауынан к#міліп тұрған 
к#ліктерді к#ресің. Бұл мәселені біржақты 
шешу үшін арнайы к#лік тұрақтарын ашса, 
жол жабылғанын немесе боранның бас-
талғанын к#рген жолаушылардың #здері 
к# ліктерін тұ раққа қойып, қауіпсіздік ша-
раларын жа     сайтын ба еді деген ой келеді. Бұл 
с#зіміздің жаны бар. Олай дейтініміз – күні 
кеше облыс әкімі Ербол Қараш#кеев жедел 
штаб отырысын #ткізіп, Қордай, Шу аудан-
дарында болған т#тенше жағ   дайдың салдарын 
жою, қалпына келтіру және автожолды жіті 
бақылауға алу мәселесін талқылады. 

Облыс әкімінің орынбасары Қанат  бек 
Мәдібектің с#зіне сүйенсек, қазір Жуалы, 
Қордай және Шу аудандарында жолда 
қалған барлық тұрғын құтқары   лып, жылыту 
пункттеріне орналасты    рылған екен. 

Қолайсыз ауа райы салдарынан Са ры-
 су, Мойынқұм, Шу, Қордай аудан дары 
бойынша электр энергиясынан ажыра     тылған 
30 елді мекеннің 26-да электр желі  лері қайта 
қалпына келтіріліп, 4 елді мекенді жарыққа 
қосу жұмыстары жал ғасын табуда. 

Aрине, т#тенше жағдайдың арты қай   -
ғылы оқиғамен аяқталмағаны қуан та    ды. 
Алайда аймақ басшысы алдағы уа қытта да 
кез келген жағдайға дайын болу керек екенін 
қатаң ескертуде. Aсі  ресе, т#тенше жағдай 
кезінде тиімді әрі жедел әрекет ету бойынша 
алго   ри  тімді қайта әзірлеудің маңызы 
туындауда. Бұдан б#лек, облыс әкімі т#тенше 

жағ    дай кезінде болған мал шығындарын 
анықтау мен шалғайдағы шаруалардың 
жем-ш#біне қажетті к#мекті ұйымдас  тыруды 
тапсырды. 

Негізі, т#тенше жағдай жариялан  ғаннан 
кейін бір жетінің ішінде адам шы ғыны 
туралы ақпарат тараған. Тіпті, әлеу     меттік 
желілерде қарда қатып қалған жолаушылар-
дың бейнесі мен қаза тап   қан   дардың тізімі 
туралы хабарлама жел   дей есті. Мұндай суық 
ақпарат талай  дың жағасын ұстатты. Алайда 
құ зырлы орган #кілдері мұны ресми түрде 
жоққа шы ғарды. 

«Ауа райының күрт нашарлауына бай-
ланысты т#тенше жағдай режимінде бірде-
бір адам қайтыс болған жоқ.

Aлеуметтік желілерде Қордай асуын  да 
адамдар үсіп, бүкіл отбасы қайтыс бол    ды, 
сондай-ақ тасжолда қар үйінді лерінде қаза 
болған адамдардың тізімі пайда болды де ген 
ақпарат, суреттер мен бейнежазбалар таралуда. 
Бұл тізімде қар құрсауынан құт қарылған 
және жылыту үшін мектепке жет кізілген 
адамдардың деректері к#рсе тіл ген.

Cлген адамдардың денелері бар та-
быттардың суретіне келетін болсақ, бұрын 
қайтыс болған адамдарды жерлеу үшін 
біздің облыс арқылы транзитпен 
тасымалдағанын хабарлаймыз.

Жамбыл облысының Полиция де -
партаменті жалған ақпарат, оның ішінде 
олардың әлеуметтік желілерде таратқаны 
үшін қыл  мыстық жауапкершілік к#зделгені 
туралы ескертеді және тек ресми дерек  -
к#здерге сенуге шақырады», – деді об лыс-
 тық Полиция департаментінің бас па с#з 
қызметі. 

Cңірдегі т#тенше жағдайдан қанша 
шығын келгені туралы толық ақпарат 
айтылған жоқ. Шалғайдағы шаруалардың 
жапа шеккен мал санының есебі енді жи -
нақталып жатқандықтан, шығын к#лемін 
есептеуге де уақыт керек шығар. Алайда 
табиғаттың осындай тосын міне    зінен са бақ 
шығармасақ, ертең бармақ тіс теуіміз де бек 
мүмкін. Сондықтан жауаптылар апат айтып 
келмейтінін ескеріп, қолай   сыз ауа райының 
салда    рына қазірден қамданса екен дейміз. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

№142 (4390)
21 ЖЕЛТО�САН 2023 БЕЙСЕНБІ 7АЙМАҚ

Жамбыл облысында табиғат танытқан тосын мінез талайды әбігерге 
салды. Қар құрсауында көліктер қалып, газ құбырлары істен шығып, 
жергілікті би лік өкілдерінен маза қашты. Республикалық маңызы бар жолдар 
жабылып, жылу   сыз қалған тұрғындардың жанайқайы желіде желдей есіп, 
жауап тылардың жон терісіне шоқ басқандай болды. Нәтижесінде, облыс 
әкімдігі жергілікті ауқымдағы табиғи сипаттағы төтенше жағдай жариялады. 
Осылайша, қыстың алғашқы айының өзі қос бүйірден қысып, дайындығымыз 
қаншалықты деңгейде екенін тағы бір мәрте көрсетіп берді.

ҚАР ҚҰРСАУЫНДА ҚАЛҒАН ҚОРДАЙҚАР ҚҰРСАУЫНДА ҚАЛҒАН ҚОРДАЙ

Машақатты әрі маңызды жобаны 
«ҚазМұнайГаз» ҰК АҚ басшылығымен 
«Магистралды су құбыры» ЖШС жүзеге 
асырды. Құрылысқа 500-ден астам маман 
жұмылдырылған. Енді құбыр арқылы 
#ндіріс ошақтары мен ауыл шаруашылығына 
тәулігіне қосымша 60 текше метр су 
беріледі. 

«Бүгін біз «Астрахань-Маңғышлақ» су 
құбырының күрделі ж#ндеу жұмыстарын 
бітіріп, 170 шақырым су құбырын ауыс-
тырып іске қостық. Бұл дегеніміз – су 

к#лемі  тәулігіне 110 мың текше метрден 
170 мың текше метрге дейін #седі деген 
с#з», – деді «ҚазМұнайГаз» ҰҚ АҚ басқарма 
т#рағасы Мағзұм Мырзағалиев. 

«Астрахань-Маңғышлақ» магистралі 
– маңызды стратегиялық нысан. 1988 
жылы пайдалануға берілген. Атырау мен 
Маңғыстау облыстарында бірнеше ауданды 
қамтитын орталықтандырылған жалғыз су 
к#зі. Құбыр арқылы тартылған Еділ суын 
елді мекеннен #зге #неркәсіп кешендері де 
тұтынады.

«АСТРАХАНЬ – МАҢҒЫШЛАҚ» «АСТРАХАНЬ – МАҢҒЫШЛАҚ» 
МАГИСТРАЛДЫ СУ ҚҰБЫРЫ МАГИСТРАЛДЫ СУ ҚҰБЫРЫ 

ІСКЕ ҚОСЫЛДЫІСКЕ ҚОСЫЛДЫ

Атырау ��ірінде «Астрахань-Ма��ышла"» магистралды су "&бырын 
жа��ырту және ке�ейту ж&мыстарыны� I кезе�і ая"талып, іске "осылды. 
Жоба нәтижесінде Атырау мен Ма��ыстау облыстарында су тапшылы�ы 
мәселесі шешіледі. Салтанатты іс-шара�а телек�пір ар"ылы  "осыл�ан 
Премьер-Министр <лихан Смайылов жобаны� Мемлекет басшысы �асым-
Жомарт То"аевты� тапсырмасымен ж>зеге ас"анын атап �тті. 

Ауыл шаруашылығының негізгі драйвері 
– мал шаруашылығын к#теріп, әсіресе 
#ңдеу саласына баса назар аудару қажет 
екенін Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев жиі айтып жүр. Алайда жергілікті 
жерлерде шаруалар керісінше мал басын 
азайтуға мәжбүр болғанын, тіпті мүлде 
мал бағудың пайдасынан г#рі шығыны 
к#п  екенін айтып шырылдайды. Шаруа-
лардың айтуынша, мемлекеттен берілетін 
субсидияға да қол жетпейді. Сонымен 
қатар мемлекет мал етін экспортқа шығару 
ісін жолға қоймаған. Бұл елдегі ет #ндірісі 
мен ет #німдерін #ңдеудің тұралауына 
әкеліп соға бастаған. 

Ет #ндірісі Ақмола облысындағы мал 
шаруашылығын кәсіп еткен шаруалардың 
бас ауруына айналғалы бірталай уақыт 
болған. Фермерлердің айтуынша, малдың 
етті де, сүтті бағытынан да мән жоғалған. 
Экспортқа сатудың жолы күрделі, есесіне 
ішкі алыпсатар делдалдардың дәурені 
жүріп тұр. Малды шаруалар мен малына 
күні қараған ауылдағы ағайыннан арзан 
бағада алған сатармандар оны қымбатқа 
#ткізеді. Бұл арада бақылаудың жоғынан 
екі ортада басқа амал таппағандар бағаның 
тым құлдырауынан зардап шегетінін 
ашы на жеткізді. Оған қоса, шаруалар 
биыл қуаңшылық пен одан кейінгі егіннің 
айлап жауған жаңбырдан кейін к#ктеп 
кетуінен, жем-ш#птің жоғынан мал 
бағудың #зін-#зі ақтамайтынын айтады.

– Малмен айналысу қазір шығыны 
к#п әрі мүлде тиімсіз кәсіпке айналды. 
Атакәсіпте қазір облыста барлық фермердің 
жағдайы аса ауыр. Бәрі де мал басын 
қысқартып, қорасындағы малын бірінен 
соң бірін бауыздап сойып тастауға мәжбүр 
болып жатыр. Бұл тұтас ел к#лемінде мал 
шаруашылығының тамырына балта шабары 
анық. Жалпы, облыс к#лемінде барлық 
шаруашылық мал басын екі есе азайтып 
жатыр. Сондай-ақ қорасындағы азын-
аулақ малын бағу мұңға айналған ауылда 
қора-қопсы ұстайтындар да малын сатып 

жатыр. Қазір қара мал етінің бағасы 
1 800-1 900, ары кетсе 2 000 теңгеге 
бағаланады. Ал бұл малды бағып-қағудың 
#зіндік құнына да жетпейді. Сонда мал 
ұстап оны кәсіп қылудың қажеті қанша? 
– дейді  ақк#лдік SC Food жауапкершілігі 
шектеулі серіктестігінің басшысы Мақсұт 
Бақытжанұлы. 

Дегенмен облыстық әкімдікке қарасты 
ауыл шаруашылығы басқармасы жағдайдың  
мүлде басқаша екенін дәлелдеп бақты.  
Құзырлы органның мәліметінше, #ңірдегі 
ет #ндірісі биыл 8,7 пайызға #скен. Мал 
шаруашылығындағы қабыл данған 
шаралардың нәтижесінде ет #ндірісі 168 
мың тоннаға, сүт 352 мың тоннаға #с кенін 
жариялаған. Басқарма дерегіне сенсек, 
#ңірдегі қара мал басы 474,8 мың басқа 
жеткен. 

– Мал шаруашылығындағы етті және 
сүтті бағыттағы қолда бар фермаларды 
құру және кеңейту болып отыр. Жыл 
басынан  бері 46 ет фермасы құрылып, 
сауын сиырлар саны 2,5 мың басқа жетті. 
Сондай-ақ 800 бас сүт бас малы бар 
5 сүтті-тауарлы фермалар құрыл ды. Соны-
мен қатар биыл инвестициялық жобаларды 
жеңілдікпен несиелеу бағдарламасы жүзеге 
асырыла бастады. Б#лінген қолжетімді 
15 миллиард теңге несие қаржысымен екі 
жыл бойы маман дандырылған сүт-тауарлы 
фермалары қар жыландырылмақ. Бұл 
қосымша 32 мың тонна сүтті қайта #ңдеуге 
мүмкіндік бермек. Субсидия саласында 

тапшылық болып тұрғанын мойындау 
қажет. Ауыл шаруашылығы министрлігінен 
субсидияға 5 миллиард теңге б#лінген. 
Осы күзде тағы қайта қаралып, қосымша 
жалпы 7 миллиард теңге берілетін болды. 
Бірақ күні бүгінге дейін бұл қаржы бізге 
түскен жоқ. Қаржы түссе, бірден субсидия 
қаржысы тиісті мал шаруашылығымен 
айналысатын шаруалар мен фермаларға 
жіберілмек. Биылға қаржы болмағандықтан, 
аталған субсидия қаржысына #тінім 
қаржысы келер жылдың ақпанында беріл-
мек, – дейді Ақмола облысы Ауыл шаруа-
шылығы және жер қатынастары басқармасы 
басшысының орынбасары Қасым Итқұсов. 

Бірақ малмен айналысқан желідегі 
жұрттың құзырлы басқарманың айтқан 
мәліметімен келіскісі жоқ. Тұрғындар 
жем-ш#птің жоғынан малды халықтың 
жаппай союға мәжбүр болып жатқанын 
ашына жеткізді. 

Кәсіпкерлердің құқығы мен мүддесін 
қорғайтын кәсіпкерлер палатасы да мал 
шаруашылығының құлдырап бара жатқанын 
мойындап, оның бірнеше нақты себебін 
атады. Палатаның мәліметінше, мал 
шаруашылығын субсидиялау ережесіне 
#згерістер енгізілгеннен кейін ет #ңдеу 
кәсіпорындары мемлекеттің қандай да 
болса қолдауынан мүлде айырылып қалған. 
Яғни, қолданыстағы ережелерге сәйкес 
субсидия алу үшін мал соятын және 
алғашқы #ңдеумен айналысатын ет #ңдеуші 
кәсіпорындардың жылына кемінде 100 
мың бас ірі қара малды соятын жеке 
құрылғысы, сонымен қатар сойылған ірі 
қара малдың қалдықтарын жоятын жеке 
жүйесі болуы шарт. Бірақ тұтас Ақмола 
облысы аумағында аталған критерийлерге 
сәйкес келетін бірде-бір кәсіпорын жоқ 
болып шықты. 

– Субсидия қарапайым ет #ндірушілерге 
қолжетімді болу үшін мал басын сою 
талабы кемісе, ауысымына 50 басқа дейін 
т#мендету және сойылған мал қалдықтарын 
жою талабы #ңірдің қоқысты жою ж#ніндегі 
мамандандырылған кәсіпорындарымен 
келісімшарт негізінде жеңілдетілуі керек, 
– дейді Ақмола облысы кәсіпкерлік 
палатасының б#лім басшысы Жайсан 
Ербатырұлы. 

Ауылдағы ағайын мал бағуға жайылым 
мен шабындық жерлердің жетіспеушілігі, 
биылғы жем-ш#п қорының аздығы, қажетті 
дәрумендер мен басқа да қажеттіліктердің 
тым шарықтап кетуін айтып, малды бағуға 
ниеттілердің т#мендегенін ашына жеткізді. 
Расында да, атакәсібіміз адыра қалса, ет 
пен сүттің #зін сырт елдерден алдырып 
отырмасымызға ешкім кепілдік бермейді. 
Сондықтан да Үкімет пен тиісті минис-
трліктер аталған салаға назар аударып, 
экономиканың басты драйвері – мал 
шаруашылығының тұралаған жағдайын 
қалпына келтірсе ж#н болар еді-ау... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

ЕТ ҚАДІРІН АШЫҚҚАН БІЛЕДІЕТ ҚАДІРІН АШЫҚҚАН БІЛЕДІ
Атадан бала�а м&ра бол�ан "аза"ты� ежелгі кәсібі – мал шаруа шылы-

�ы нан да мән кете баста�аны к��іл "ынжылтады. Шаруасы шат"ая"та�ан 
фер мерлер мен "орасында�ы азын-аула" малына к>ні "ара�ан ауылда�ы 
а�айын ны� б>гінгі ахуалы мәз емес. Ірілі-&са"ты фермерлер мал басын 
екі->ш есеге дейін азайту�а мәжб>р, субсидиялы" к�мекті� болмауы сал-
дарынан шы�ын�а белшесінен батып отыр�анын айтып шырылдап отыр.
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«ҚҰТ» КЕЛДІ

Астанада�ы 
лтты� академиялы� кітапханада а�ын �уаныш 
Ма�с�товты� «��т» атты кітабыны� т�саукесері болды.

«Қазақтың сары тентегі» атан-
ған ай  тыскер ақынның асқаралы 
60 жас қа толған мерейтойына орай 
жарық к�рген туын  ды негізгі үш 
б�лімнен тұрады. Кітап  тың бірінші 
б�ліміне поэзи я, екін шісіне – 
бард тық, шансондық туын ды лары, 
үшін  шісіне – қаламгердің ой-тол-
ғамдары, к�семс�з жазбалары жи       -
нақ             талыпты. AlphaPrint баспасы-
нан заманауи технология жетістік-
тері қол     данылған кітаптағы автор-
дың му  зыкалық туын дыларын 
оқырман арнайы QR-код арқылы 
тың дап, ақынның жеке YouTube 
арна     сын дағы ақпарат тармен та-
ныса алады.  

Қуаныш Мәжкенұлы 1963 
жылы 23 ақ панда Қарағанды облы-
сы Ақтоғай ауданында дүниеге 
кел ген. Халықаралық, респуб лика-
лық ақындар айтыстарының, рес-
публикалық «Жігер» фестивалі нің, 
университеттердің бүкілодақ тық 
фести валь  дарының лауреаты. «Қа-
зақстан» телеарнасының тіке лей 
эфирінде �ткен республикалық 
«Аламан айтыс» жары сында «Орақ 
тілді, от ауызды ақын» атағы беріл-
ген (2006-2008). Алаштың кіші 
ота ны атанған Ақтоғай, Тоқырауын 
бойы к� кірегі қазынаға толы ерте-
гіші қариялар мен азаттық жыр-
шысы Нарманбет Ор ман бетұлы, 
Жидебай, Қарамеңде, Сеңкі бай, 
Шабанбай сынды от ауызды, орақ 
тілді билер мен Ағыбай, Жалаңт�с 
батыр лар, ұлт к�семі =лихан Б�-
кей хан шыққан қасиетті мекен. 
Топырағына тартып туған Қуаныш 
Мәжкенұлының шығармашы -
лығына, адамгершілік келбетіне 
халық ақыны Қонысбай =біл, 
Қазақстанның еңбек сіңірген қай-
рат кері Асхат Мае миров сияқты 
�нер қайраткерлері баяғы да-ақ 
баға беріп қойған.  «Мәңгілік мұң-
ның әуені» атты бардтық туынды-
лары мен шансондары топтас-
тырыл ған альбо мы арқылы бард 
ретінде таныла бастаған Қуаныш 
Мақсұтов – айтыстағы алғыр, 
шын   шыл ойларымен нағыз «сегіз 
қыр лы, бір сырлы» сырбаз ақын. 
Со  нымен қатар  ол – «Мәң гілік 
мұң ның әуені» атты бардтық әндер 
(2013) және «Тә  каппар мұңның 
кербез тамшылары» атты жыр жи-
на ғының (2013), бірнеше инте лек-
туалдық жобаның авторы. 

– Қуаныш ақынның �лең дерін-
де, жыр   ларында бүгінгі күн нің 
әлеуметтік шындығы, қоғам ның 
бейнесі жатыр. Қазіргі ма хаббат та, 
қазіргі адамдардың жан  сарайын 
жалаңаштау да бар. Соны  сымен 

мені тартады. Адам ның жанын 
ешқандай бояумен бүркелемей, 
шыңғыр ған шындық ты жеткізу – 
ерекше құбы лыс. Ме нің ұғымымда 
айтыстан басталып, жазба поэзияға 
жалғасқан, кейін әнге ұласқан 
Қуаныш ағаның шығарма шылығы 
жиырмасыншы ғасырдың аяғы, 
жиырма бірінші ғасырдың басын-
дағы мен үшін бір құбылыс. Сон-
дықтан оның шы ғарма шылығын 
к�бірек наси хат тап, �скелең 
ұрпаққа к�бірек дәріп теу керек. 
Сонда таза, саф �нердің қандай 
бола  тынын, жалпы біздің бұрынғы 
дәстүрлі ән мектеп теріндегі сал-
сері лердің болмысы қандай болға-
нын к�рсете аламыз. Ақын дық, 
сазгерлік және орындау шылық 
секіл ді үштаған �нердің бір арнада 
тоғы  суы сирек кездесетін жағдай, 
– дей ді  «Мәңгілік мұңның әуені» 
поэ тикалық-муз ыкалық қойы-
лымы ның қоюшы ре      жиссері, Қа-
зақ станның еңбек сіңірген қай рат-
кері Асхат Маемиров.

Кеш барысында сан қырлы 
�нер иесі �зінің бардтық туынды-
лары мен шан    сондарын орындап, 
қонақтарға қайта ланбас рухани-
мәдени сәттер сыйлады. Мәдени 
шараға мемлекет және қоғам қай-
рат керлері, зиялы қауым �кілдері, 
елі мізге белгілі ақын-жазушылар, 
БАҚ �кілдері, оқырмандар қатыс-
ты. Ақын, бард, қазақтың сары 
тентегі Қуаныш Мақ  сұ   товтың 
60 жасқа толған мерей тойы биыл 
қараша айында Қарағанды облы-
сында да кең к� лемде тойланған. 
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Тәуелсіздік мерекесі к5ні «Мә�гілік 
ел дауысы» �лтты� караоке-шоуы 
астаналы� к8рерменні� к8�іл хошын 
к8терді.  Б�л шараны  Астана әкім дігі, 
Астана �алалы� Мәдениет бас�ар-
масы  �йымдастырды.

«Бірге ән сал!» ұранымен елорда тұрғындары 
мен қонақтарының басын қосатын ұлттық 
караоке форматындағы алғашқы концерт 
2019 жылы ұйымдастырылған-ды. Шоу 
жанкүйерлері екінші рет сүйікті әншілерімен 
бірге ән салуға 2022 жылы, пандемиядан кейін 
жиналып, еліміздің ұлық мерекесі – Республика 
күнін атап �ткен еді. Биыл да к�рерменмен 
қосыла жанды дауыста ән шырқаған әншілер 
сахна т�рін бимен к�ркемдеп, хит әндерді 
әуелетті. =н мен к�рермен арасында шекара 
болған жоқ. Ұлттық караоке-шоуы астана-
лықтарға естен кетпес эмоция сыйлады.

Ұлттық шоу басталғанша, сахнадағы 
диджей еліміздегі және әлемдегі үздік әуендерді 
қойып, хит әуендерге ұлттық аспаптың үнін 
қосып қонақтарды ерекше құрметпен күтіп 
алып жатты. Концерт залының фойесінде 
суретке түсіп, ұйымдастырушылардың дайын-

даған ойындар ойнап, к�ңіл к�терген к�рермен 
�те к�п болды.

Концертті Жансерік Бейсеев пен Жұлдыз 
Абдукаримова жүргізді. Кеш шымылдығын 
к�рерменмен бірге Ayree ашты. Ол «Жылу 
бер» атты жаңа әнінің тұсауын кесіп, к�п ші-
лікпен қосыла «Тұмандау» және «Жұлдызым», 
«Мұңайтпа енді» атты әндерін шырқады. 
Кеште Kalifarniya, Ayree, Мархаба Сәби, 
Қазыбек Құрайыш, Ерболат Құдайберген мен 
Alpha тобы, «Қазақстан дауысы. Балалар» 
танымал телевизиялық шоуының қатысушылары 
Рамина Сатыбалды мен Нұршат Құсанова 
�нер к�рсетті. live форматтағы концертті 
талантты музыкант, композитор =ділжан 
Толықпаев жетекшілік ететін Saz&Soul тобы 
сүйемелдеп, Анатолий Фролов басқаратын 
АRTballet  ұжымының авторлық би қойылым-
дары мен DJ Byke-тың ырғақты сеті кеш 
к�р кін қыздыра түсті.

«Қой, күрсінбе», «Қазақша» және «Ұнайды 
маған», Батырхан Шүкеновтің «Ғасырлық 
мұң» әндерімен к�рермен к�зайымына айнал-
ған Мархаба Сәби: «Бүгінгі концерт бәрімізді 
жылытты деп ой лаймын. Жанды дауыстың 
бәрі к�ңілден шыға бермейді. Бірақ шынайы 
ән бәріне ұнайды», – деді.

=нде шекара болмайды. Ол уақытқа да 
бағынбайды. =нде сезім бар. =нге музыкаға 
құштар әрбір жанның жан тебіренісі, жүректегі 
қуанышы мен мұңы, тіпті елдің рухы мен 
арман-тілегі сыйып кетеді. Кезінде «Мен 
қазақпын» деп әуелете ән салып, к�пшіліктің 
рухын к�терген Ерболат Құдайберген кештің 
нүктесін қойды. Ол жігіттердің атынан аруларға 
арнап «Ләззат алауын» шырқап берді.

Концерт барысында ұйымдастырушылар 
ұлттық караоке-шоуының алдағы іс-шаралары 
қалай �рбитіні туралы жоспармен таныстырды.

– 3 жыл қатарынан �тіп жатқан жобамызда 
биыл да адам лық толы болды. Ең маңызды 
ерекшелік – к�рермен �зінің сүйікті әндерін 
жақсы к�ретін әртістерімен бірге орындауы. 
Караоке-шоуда қазіргі эстрададағы ең үздік, 
ең танымал әндер шырқалды, – деді ұйым-
дастырушылар. 

«Мәңгілік ел дауысы» ұлттық караоке-
шоуы 2024 жылы бірнеше қалада ұйымдас-
тырылады деп жоспарланып отыр. Себебі 
караоке-шоуға к�рерменнің қызығушылығы 
мен қолдауы жыл санап артып келеді. Сүйікті 
әншілерімен қосыла ән шырқаған к�рерменнің 
бұл шоуға деген сұранысы ерекше. 100 пайыз 
тек саф таза дауыста орындалатын әндер 
к�рерменге ұмытылмас сәттер сыйлайды.

Ұйымдастырушылар «Шоу жастарға драйв 
пен жақсы энергия беретінін» айта келе, 
әндердің қалай таңдалатыны туралы да айтып 
берді.

– Дәл қазір қандай әндер танымал соған 
басымдық беріледі. =рине, біздің эстрадамызда 
ұзақ жыл бойы жүрген �нер иелері мен олардың 
хит әндерін ұмытпаймыз. Бүгін жастардың 
арманы орындалған күн болды. Бұл шараға 
жастардың ықыласы ерекше болды. Алдағы 
жоспарымыз тосынсый болғанын қалаймын, 
– дейді ұйымдастырушылар.

Кеш соңында хит әндерді ең шебер орын-
даған қонақтарға естелік сыйлықтар табысталды.
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«МӘҢГІЛІК ЕЛ ДАУЫСЫ»:
КӨРЕРМЕНГЕ ҚАЙТАЛАНБАС СӘТТЕР СЫЙЛАДЫ

Нью-Йоркте жас таланттар 8нер фес-
тивалі 8тті. О�ан елімізді� атынан «@л�исса» 
домбырашылар ансамблі мен жеке дом-
бырашы Н�рлан М�рат�лы �атысып, бас 
ж5л дені �анжы�алады. 

=лемнің әр түкпірінен келген дарынды �нер 
иелерінің басын қосқан бұл байқауға қазақстандық 
жас �рендермен қатар, АҚШ және Қытай �кілдері 
қатысты. Лауреаттардың, оның ішінде қазақстандық 
жеңімпаздардың қорытынды концерті 16 желтоқ-
санда Вашингтонда �тті. Жеңіс туын желбіреткен 
«=лқисса» домбыра студиясының директоры Қанат 
Сәден: «Еліміздің тәуелсіздігінің арқасында 
қазақтың домбырасы бүкіл әлемге шарықтап 
жатыр. Соның бір айғағы ретінде «=лқисса» 
домбыра студиясы келіп, Американың т�рінде 
қазақтың домбырасын күмбірлетіп, балалардың 
орындауында халыққа деген �здерінің �нерін 
танытып жатыр. Біз оған �те қуаныштымыз», – 
деді. 

Ал жеңімпаз атанған домбыра студиясының 
негізін қалаушы Ғалиябану Ерболған Қазақстанда 
ғана емес, шетелдерде де домбырада ойнауды 
үйренуге үлкен қызығушылық бар екенін айтты.

НЬЮ-ЙОРКТЕ ӘУЕЛЕГЕН ӘУЕН

Будапештте 8ткен шайбалы хоккейден жастар 
арасында ІА дивизионыны� әлем чемпионаты 
ая�талды. ЖаBанды� додада ба� сына�ан 
�аза�стан жастар ��рамасы мерзімі нен б�рын 
біріншілікті� бас ж5лдесін же�іп алды.

Қазақстандық хоккейшілер бастапқы т�рт ойында 
Мажарстан, Франция, Дания және Жапония құрамаларын 
жеңсе, соңғы матчта Аустрия жастарына булиттер серия-
сында есе жіберді. Жарыс қорытындысында қазақстандық 
спортшылар 13 ұпаймен бірінші орын иеленді. Франция 
құрамасы – екінші, даниялықтар үшінші орынға ие 
болды. 

Еске сала кетейік, осы жылдың сәуір айында Қазақ-
стан жас�спірімдер құрамасы IA дивизионындағы әлем 
чемпионатында бірінші орынды иеленіп, элиталы топқа 
к�терілген болатын. Ол кезде де ұлттық құрамаға Сергей 
Старыгин жетекшілік еткен еді. Ал ересектер құрамасы 
топтық кезеңде үш рет жеңіске жетіп, элиталы топтағы 
орнын сақтап қалды және топ-дивизионда қатарынан 
т�ртінші жыл ойнағалы отыр. 

БАС ЖҮЛДЕНІ ЖЕҢІП АЛДЫ

�аза�станды� «Астана Опера» труппасы Біріккен Араб 
@мірліктеріндегі «Дубай Опера» сахнасында ал�аш рет 8нер 
к8рсетті. Аталмыш балет труппасы дубайлы� к8рермендерді� 
назарына біртуар хореограф Ю.Григоровичті� �ойылымында�ы 
П.Чайковскийді� «Щелкунчик» �ажайып балетін �сынды. 

«Дубай Опера» сахнасындағы �нер к�рсету биылғы жылды түйіндейді. 
Қазақстандық балет �нерін осынау керемет сахнада таныстыру – біз үшін 
үлкен қуаныш. Бұл гастрольдің әртістерімізге шабыт сыйлап, жаңа 
жобаларды құлшыныспен орындауға серпін беретініне сенімдімін, – деп 
атап �тті «Астана Опера» директоры, Қазақстанның еңбек сіңірген 
қайраткері Ғалым Ахмедьяров.

ЖАҢАЖЫЛДЫҚ ЕРТЕГІ


